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Dames en Heren,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp en het samen-
gevoegde voorstel in eerste lezing besproken tijdens de 
vergadering van 16 januari 2024.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTINGEN

A. Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 
24 januari 1977 betreffende de bescherming van 
de gezondheid van de gebruikers op het stuk van 
de voedingsmiddelen en andere produkten (DOC 55 
3764/001)

Eind 2022 heeft de vice-eersteminister en minister 
van Sociale Zaken en Volksgezondheid, de heer Frank 
Vandenbroucke, de interfederale strategie 2022-2028 voor 
een rookvrije generatie en de interfederale strategie 
inzake schadelijk gebruik van alcohol 2023-2025 voor-
gesteld in de commissie Gezondheid. Het wetsontwerp 
dat ter bespreking voorligt zet nu een eerste resem van 
maatregelen om in wetgeving, namelijk de zaken die 
dienen gewijzigd te worden in de wet van 24 januari 
1977 betreffende de bescherming van de gezondheid 
van de gebruikers op het stuk van de voedingsmiddelen 
en andere produkten.

Eerst en vooral strekt het wetsontwerp ertoe de hoge 
beschikbaarheid van tabaksproducten en alcoholische 
dranken te verminderen door het aantal verkooppunten 
te beperken. Deze maatregelen hebben tot doel om het 
aanbod en daarmee ook de algemene consumptie van 
deze risicovolle producten te verlagen.

Verkooppunten verminderen voor tabak

Er bestaat momenteel geen regelgeving die toelaat om 
de verkoop van tabaksproducten in België te beperken 
of te controleren. Dit impliceert dat tabaksproducten 
verkocht kunnen worden in heel veel verschillende types 
handelszaken: gespecialiseerde winkels, dagbladhandels, 
benzinestations, markten, festivals, horeca-instellingen 
enzovoort. Het systeem van de traceerbaarheid van 
producten op basis van tabak heeft uitgewezen dat het 
aantal verkooppunten in België oploopt tot meer dan 
20.000.

Deze zeer hoge beschikbaarheid van tabaksproducten 
brengt een verhoging van het gebruik met zich mee en 
verhoogt het risico om te beginnen met roken onder 
de jonge niet-rokers. Het is dus nodig om het aantal 
verkooppunten te beperken, hetgeen ook aangeraden 
wordt in advies nr. 9549 van de Hoge Gezondheidsraad 
betreffende de elektronische sigaretten.

mesDames, messieurs,

Au cours de sa réunion du 16 janvier 2024, votre 
commission a examiné ce projet de loi et la proposition 
jointe en première lecture.

I. — EXPOSÉS INTRODUCTIFS

A. Projet de loi modifiant la loi du 24 janvier 1977 
relative à la protection de la santé des consommateurs 
en ce qui concerne les denrées alimentaires et les 
autres produits (DOC 55 3764/001)

Fin 2022, M. Frank Vandenbroucke, vice-premier 
ministre et ministre des Affaires sociales et de la Santé 
publique, a présenté la Stratégie interfédérale 2022-2028 
pour une génération sans tabac et la Stratégie interfé-
dérale en matière d’usage nocif d’alcool 2023-2025 à 
la commission de la Santé. Le projet de loi à l’examen 
inscrit à présent dans une loi une première série de 
mesures concernant les points qu’il convient de modifier 
dans la loi du 24 janvier 1977 relative à la protection de 
la santé des consommateurs en ce qui concerne les 
denrées alimentaires et les autres produits.

Tout d’abord, le projet de loi vise à réduire la grande 
disponibilité des produits du tabac et des boissons 
alcoolisées en réduisant le nombre de points de vente. 
Ces mesures visent à réduire l’offre et la consommation 
globale de ces produits à risque.

Réduction des points de vente de tabac

Il n’existe actuellement pas de réglementation qui 
permette de restreindre et de contrôler la vente des 
produits du tabac en Belgique. Cela implique que les 
produits du tabac peuvent être vendus dans de très 
nombreux commerces de types différents: magasins 
spécialisés, librairies, stations-service, marchés, festivals, 
établissements horeca, etc. Le système de traçabilité 
des produits à base de tabac a permis de montrer que le 
nombre de points de vente de produits à base de tabac 
s’élève en Belgique à plus de 20.000.

Cette très haute disponibilité des produits du tabac 
entraîne une augmentation de la consommation et 
augmente le risque d’initiation parmi les jeunes non-
fumeurs. Il y a donc lieu de réduire le nombre de points 
de vente, c’est ce que préconise d’ailleurs le Conseil 
supérieur de la Santé dans son avis n° 9549 relatif aux 
cigarettes électroniques.
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Dit wetsontwerp behelst dan ook een verbod op de 
verkoop van tabaksproducten in tijdelijke verkooppun-
ten en in voedingswinkels van meer dan 400 m² (fiche 
8.1 van de antitabaksstrategie). Het is wel de intentie 
om stapsgewijs de verkoop van tabaksproducten te 
reduceren, aangezien het een van de “best buys” van 
de WHO is om een gedragswijziging ten bate van de 
gezondheid van de burgers te bewerkstelligen. Het is de 
intentie van de minister om in de toekomst nog verdere 
stappen te zetten om de verkoop te beperken.

Voor tabaksproducten wordt er bovendien een uit-
stalverbod ingevoerd om de aantrekkelijkheid en het 
risico op impulsaankopen te verminderen, met hetzelfde 
doel voor ogen.

Het totale reclameverbod en de gestandaardiseerde 
pakjes zijn ingevoerd om tabaksproducten minder aan-
trekkelijk te maken en om te voorkomen dat niet-rokers 
gaan roken. Om verder te gaan, moet het verbod op het 
uitstallen van tabaksproducten in verkooppunten (de 
zogenaamde display ban) worden ingevoerd als logische 
aanvulling op het totale reclameverbod. Het uitstallen en 
zichtbaar presenteren van tabaksproducten in verkoop-
punten vormt immers een belangrijke vorm van reclame 
voor deze producten. Andere Europese landen, zoals 
Noorwegen, het Verenigd Koninkrijk, Kroatië, Finland en 
Ierland, hebben reeds dergelijke maatregelen genomen, 
die doeltreffend zijn gebleken.

Dit verbod viseert alle tabaksproducten, inclusief de 
producten op basis van tabak en soortgelijke producten 
(bijvoorbeeld e-sigaretten, e-liquids, voor roken bestemde 
kruidenproducten, apparaten, filters, vloeitjes enzovoort). 
Op specifiek verzoek van de klant kan de verkoper de 
gevraagde producten laten zien.

Verkooppunten beperken voor alcohol

1) Een verbod op de verkoop van alcohol via distributie- 
automaten

Deze maatregel is vergelijkbaar met het verbod op 
verkoop van tabaksproducten via distributieautomaten. 
Er is een gebrek aan sociale controle, want de automaten 
staan voornamelijk in stations of op andere plaatsen 
waar er geen manuele leeftijdscontrole plaatsvindt. De 
ervaring met tabak- en alcoholverkoop via automaten 
leert dat er veel misbruik plaatsvindt en dat die producten 
vaak worden verkocht aan wie er te jong voor is.

Le projet de loi à l’examen prévoit d’interdire la vente 
de produits du tabac dans des points de vente tempo-
raires et dans des commerces alimentaires de plus de 
400 m² (fiche 8.1 de la stratégie anti-tabac). Toutefois, 
l’intention est de réduire progressivement les ventes de 
produits du tabac, car il s’agit de l’un des “meilleurs choix” 
(“best buys”) de l’OMS afin d’obtenir un changement 
de comportement en faveur de la santé des citoyens. 
À l’avenir, le ministre entend prendre encore d’autres 
mesures pour limiter les ventes de ces produits.

Pour répondre à ce même objectif, une interdiction 
d’exposition a également été introduite au niveau des 
produits du tabac afin de réduire l’attractivité de ceux-ci 
ainsi que le risque d’achats impulsifs.

L’interdiction totale de publicité ainsi que le paquet 
standardisé ont été introduits afin de rendre les produits 
du tabac moins attractifs et d’éviter que des non-fu-
meurs ne se mettent à fumer. Afin d’aller plus loin, il y 
a lieu d’interdire l’exposition des paquets de produits du 
tabac aux points de vente (“display ban”) qui complète 
logiquement l’interdiction totale de publicité. En effet, 
le fait d’exposer et de présenter de manière visible les 
produits du tabac dans des points de vente constitue une 
forme importante de publicité pour ces produits. D’autres 
pays européens comme la Norvège, le Royaume-Uni, 
la Croatie, la Finlande et l’Irlande ont déjà pris ce type 
de mesure qui a démontré son efficacité.

Cette interdiction vise tous les produits du tabac, en 
ce compris les produits à base de tabac et les produits 
similaires (par exemple, les e-cigarettes, les e-liquides, 
produits à fumer à base de plantes, appareils, filtres, 
papiers, etc…). À la demande spécifique du client, le 
vendeur pourra lui montrer les produits demandés.

Réduction des points de vente d’alcool

1) Interdiction de la vente d’alcool au moyen de 
distributeurs automatiques

Cette mesure est comparable à l’interdiction de la 
vente de produits du tabac au moyen de distributeurs 
automatiques. Il y a un manque de contrôle social, les 
distributeurs automatiques sont principalement placés 
dans les gares ou d’autres endroits où il n’y a pas de 
vérification manuelle de l’âge. L’expérience de la vente 
de tabac et d’alcool dans les distributeurs automatiques 
montre qu’il y a beaucoup d’abus en termes de vente à 
des âges trop jeunes.
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2) Een verbod op de verkoop van alcohol in tankstations 
aan snelwegen tussen 22.00 u. en 07.00 u., met een 
uitzondering voor wegrestaurants

Er wordt geopteerd voor een verkoopverbod tussen 
22.00 u. en 7.00 u., maar niet buiten die uren, omdat 
alcoholgebruik ’s avonds en ’s nachts frequenter is dan 
overdag en omdat de eventuele combinatie met uitgaan, 
hoge snelheid en vermoeidheid tot grotere risico’s in het 
verkeer leidt. Het verbod zou niet gelden voor tanksta-
tions aan gewone autowegen, aangezien die ’s nachts 
doorgaans gesloten zijn. Bovendien mag worden ver-
ondersteld dat er meer alternatieve mogelijkheden zijn 
om zich te verplaatsen langs lokale wegen, bijvoorbeeld 
met de fiets of bus.

3) Een verbod op de verkoop van alcohol in zie-
kenhuizen. Er is evenwel in een uitzondering voorzien 
voor niet-gekoelde alcoholische dranken die geen 
sterkedrank zijn.

Omdat er geen definitie van “sterkedrank” in de wet 
werd opgenomen, werd de uitzonderingsbepaling zo 
verwoord dat alleen de verkoop van niet-gekoeld bier 
en niet-gekoelde wijn nog toegelaten is. Bovendien 
mogen alle alcoholische dranken, gekoeld of niet, nog 
steeds worden geconsumeerd in de cafetaria’s van 
ziekenhuizen, waar er, net als in de wegrestaurants, 
sociale controle mogelijk is.

Het verbod op de verkoop van alcohol in ziekenhuizen 
is een gezondheidsmaatregel, waarmee wordt voorkomen 
dat patiënten zonder medisch toezicht alcohol drinken. 
Het voorkomt ook dat patiënten alcohol naar hun kamer 
meenemen zonder dat het medisch personeel daarvan 
op de hoogte is.

Daarnaast bestaat het doel erin om zo weinig mogelijk 
jonge mensen tabaksproducten en alcoholische dranken 
te laten consumeren.

Tabak

Wat de verkoop van tabaksproducten betreft, zal de 
kleinhandelaar een nieuwe verplichting opgelegd krijgen. 
Zo zal hij aan al wie tabaksproducten wil kopen en jonger 
lijkt dan 25 jaar, een identiteitsbewijs moeten vragen. Het 
gaat om een extra waarborg waarmee wordt voorkomen 
dat wie te jong is voor het gebruik ervan, ondanks het 
verbod toch toegang tot die producten zou krijgen.

Alcohol

Daarnaast wordt het verbod op de verkoop en de 
aanbieding van alcohol aan minderjarigen duidelijker en 

2) Interdiction de vente d’alcool dans les stations-
service le long des voies rapides entre 22 h 00 et 07 h 00, 
à l’exception des restaurants

Une interdiction de vente entre 22 heures et 7 heures 
et non en dehors de ces heures est proposée, car la 
consommation d’alcool est plus fréquente le soir et la nuit 
que pendant la journée et la combinaison possible avec 
les sorties, la vitesse élevée et la fatigue entraîne des 
risques accrus dans la circulation. Les stations-service 
situées sur les autoroutes ordinaires ne sont pas visées 
par l’interdiction, car elles sont généralement fermées 
la nuit. En outre, nous pouvons supposer qu’il existe 
davantage d’options alternatives pour se déplacer le long 
des routes locales, par exemple la bicyclette ou le bus.

3) Interdiction de la vente d’alcool dans les hôpitaux.
Toutefois, une exception est prévue pour les boissons 
alcoolisées non réfrigérées qui ne sont pas des spiritueux.

Étant donné qu’aucune définition de “boisson spiri-
tueuse” n’a été incluse dans la loi, la disposition d’excep-
tion a été définie afin que seules les ventes de bière 
non réfrigérée et de vin non réfrigéré soient encore 
autorisées. En outre, toutes les boissons alcoolisées, 
réfrigérées ou non, peuvent toujours être consommées 
dans les cafétérias, où, comme dans les restaurants en 
bordure de route, le contrôle social est possible.

En ce qui concerne les hôpitaux, l’interdiction de la 
vente d’alcool est une mesure sanitaire visant à empêcher 
les patients de boire de l’alcool sans surveillance médi-
cale. Elle empêche également les patients d’apporter de 
l’alcool dans leur chambre à l’insu du personnel médical.

Aussi, l’objectif est de faire en sorte que le moins de 
jeunes possible consomment des produits du tabac et 
des boissons alcoolisées.

Tabac

En ce qui concerne les produits du tabac, une nouvelle 
obligation sera introduite pour le détaillant qui devra 
demander une preuve d’âge à toutes les personnes qui 
semblent avoir moins de 25 ans lorsqu’elles effectuent 
des achats. Il s’agit d’une garantie supplémentaire qui 
permet d’éviter que ces produits ne se retrouvent entre 
les mains de jeunes en dépit de l’interdiction.

Alcool

En outre, l’interdiction de vendre et d’offrir de l’alcool 
aux mineurs est renforcée et clarifiée. La bière et le vin 
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strikter geformuleerd. Het blijft toegelaten bier en wijn 
te verkopen aan jongeren vanaf 16 jaar, maar alleen op 
voorwaarde dat er geen gedistilleerde drank of aroma’s 
daarvan aan werden toegevoegd.

Vandaag is er nog te vaak onduidelijkheid over wie 
welke alcoholische producten mag kopen. Die verwarring 
vindt haar oorsprong in het feit dat het onderscheid thans 
op de productiewijze berust. Het huidige onderscheid 
is gebaseerd op fiscale regelgeving, maar valt vanuit 
gezondheidsperspectief niet te verdedigen. Bovendien 
is de markt geëvolueerd en bestaan er tal van hybride of 
gemengde producten. Zo weet barpersoneel niet steeds 
welke producten het mag verkopen aan wie. Ook voor 
personeel in nachtwinkels is dat een groot probleem. 
Meer duidelijkheid kan op zich al een preventief effect 
hebben. De minister wil de verkoop van alcoholische 
dranken aan -18-jarigen via het creëren van meer dui-
delijkheid afremmen.

B. Wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 
24 januari 1977 betreffende de bescherming van 
de gezondheid van de gebruikers op het stuk van de 
voedingsmiddelen en andere producten, teneinde 
te voorzien in nadere regels inzake alcoholreclame 
alsook alcohol minder toegankelijk te maken (DOC 55 
1550/001)

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés), indien-
ster van het wetsvoorstel, licht de hoofdpunten van het 
wetsvoorstel toe.

Het wetsvoorstel neemt, met een aantal aanpassingen, 
de tekst over van het wetsvoorstel tot wijziging van de wet 
van 24 januari 1977 betreffende de bescherming van de 
gezondheid van de gebruikers op het stuk van de voe-
dingsmiddelen en andere producten, teneinde te voorzien 
in nadere regels inzake alcoholreclame alsook alcohol 
minder toegankelijk te maken (DOC 54 2164/001). Dit 
wetsvoorstel sluit aan bij de op 14 juli 2016 aangenomen 
resolutie betreffende het invoeren van een aangepast 
beleid in het raam van de strijd tegen alcoholmisbruik 
(DOC 54 0406/010). Volgens de indienster is met die 
resolutie slechts één stap gezet in de strijd tegen het 
schadelijk gebruik van alcohol. De spreekster is van 
mening dat moet worden voorzien in nadere regels in-
zake alcoholreclame (door enkel reclame toe te laten die 
voldoet aan de door de Koning opgelegde voorwaarden) 
en dat alcohol minder toegankelijk moet worden gemaakt 
(door een verbod op het gratis verdelen of aanbieden van  
alcoholhoudende dranken, alcoholhoudende dranken 
te verkopen via automaten, sterkedrank te verkopen in 
nachtwinkels en alcoholhoudende dranken te verkopen 
in verkooppunten langs snelwegen); dat is dan ook de 
strekking van het voorliggende wetsvoorstel.

ne seront autorisés qu’à partir de 16 ans si aucun alcool 
ou arôme d’alcool n’a été ajouté.

Aujourd’hui, on discute encore trop souvent pour savoir 
qui est autorisé à acheter quels produits alcoolisés. Cela 
s’explique par le fait qu’aujourd’hui, la distinction se fait 
sur la base du mode de production. Cette distinction ne 
peut être défendue d’un point de vue sanitaire, car elle 
repose sur des réglementations fiscales. Par ailleurs, 
le marché a évolué et il existe d’innombrables produits 
hybrides ou mixtes. Ainsi, le personnel des bars ne 
sait pas toujours quels produits il est autorisé à vendre 
à qui. C’est également un problème majeur dans les 
magasins de nuit. Une plus grande clarté peut aussi 
déjà avoir un effet préventif: en créant plus de clarté, le 
ministre veut réduire la vente de boissons alcoolisées 
aux moins de 18 ans.

B. Proposition de loi modifiant la loi du 24 janvier 
1977 relative à la protection de la santé des 
consommateurs en ce qui concerne les denrées 
alimentaires et les autres produits, en vue de mieux 
encadrer la publicité pour l’alcool et de diminuer 
l’accessibilité de l’alcool (DOC 55 1550/001)

Mme Catherine Fonck (Les Engagés), auteure de la 
proposition de loi, commente les dispositions principales 
de sa proposition.

La proposition de loi à l’examen reprend, en l’adap-
tant, le texte de la proposition de loi modifiant la loi du 
24 janvier 1977 relative à la protection de la santé des 
consommateurs en ce qui concerne les denrées alimen-
taires et les autres produits, en vue de mieux encadrer 
la publicité pour l’alcool et de diminuer l’accessibilité 
de l’alcool (DOC 54 2164/001). Cette proposition de 
loi fait suite à l’adoption de la résolution relative à la 
mise en place d’une politique adaptée dans le cadre 
de la lutte contre la consommation abusive d’alcool en 
juillet 2016 (DOC 54 0406/010). L’auteure estime que 
cela ne constitue qu’une étape dans la lutte contre la 
consommation nocive d’alcool. L’intervenante estime 
qu’il est nécessaire de mieux encadrer la publicité pour 
l’alcool (en n’autorisant que les publicités qui répondent 
aux conditions par le Roi) et de diminuer l’accessibilité 
de l’alcool (en interdisant de distribuer ou d’offrir gratui-
tement les boissons alcoolisées, de vendre des boissons 
alcoolisées dans les distributeurs automatiques, de vendre 
des boissons spiritueuses dans les magasins de nuit 
et de vendre des boissons alcoolisées dans les points 
de vente situés le long des autoroutes). Telle est donc 
l’objectif que poursuit la proposition de loi à l’examen.
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II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Mieke Claes (N-VA) wijst erop dat het voor-
liggende wetsontwerp een aantal maatregelen bevat uit 
de interfederale strategie 2022-2028 voor een rookvrije 
generatie en de interfederale strategie inzake schadelijk 
gebruik van alcohol 2023-2025. Er wordt ingezet op het 
verminderen van de hoge beschikbaarheid van tabaks-
producten en alcohol. Daarnaast worden er maatregelen 
genomen om het gebruik ervan bij jongeren zoveel 
mogelijk terug te schroeven. De spreekster is deze 
doelstellingen genegen.

Voor tabak is er de invoering van een verbod op tijde-
lijke verkooppunten. Er is ook een verbod op de verkoop 
in voedingswinkels met een oppervlakte van meer dan 
400 m² en er is het uitstalverbod om de aantrekkelijkheid 
en het risico op impulsaankopen te verminderen. De 
verkoper vraagt een leeftijdsbewijs indien de persoon er 
jonger uitziet dan 25 jaar. Ook de sancties in geval van 
overtreding van het reclameverbod worden aangescherpt.

Bij alcohol komt er een striktere formulering bij de 
verkoop en het verbod op verkoop aan jongeren. Tussen 
de leeftijd van 16 en 18 jaar is enkel nog bier en wijn 
toegelaten wanneer er geen alcohol of aroma van alcohol 
aan toegevoegd wordt. Enkel klassieke bieren en wijnen 
mogen dus aangeboden worden onder de 18 jaar. Er 
komt tevens een verbod op de verkoop via automaten 
bij gebrek aan sociale controle, alsook een verbod op 
de verkoop door tankstations aan snelwegen tussen 
22.00 uur en 07.00 uur. In de ziekenhuizen komt er een 
verbod op de verkoop van alcohol.

De spreekster wijst op een aantal vreemde uitzon-
deringen. De verkoop in de cafetaria van ziekenhuizen 
blijft toegelaten en er worden ook bepaalde definities 
toegevoegd en verder uitgeschreven.

Het tabaksplan en het alcoholplan kenden een lange 
voorgeschiedenis. Het is goed dat er nu schot in de zaak 
komt en dat bepaalde maatregelen geïmplementeerd 
worden.

De spreekster formuleert enkele bedenkingen. De Raad 
van State spreekt zich enkel juridisch uit en doet geen 
uitspraak over de wetenschappelijke fundering van de 
maatregelen. De minister verwijst wel naar een advies 
van de Hoge Gezondheidsraad (HGR). Het is voor de 
Raad van State niet te achterhalen waarom bepaalde 

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

Mme Mieke Claes (N-VA) souligne que le projet de loi 
à l’examen comprend plusieurs mesures provenant de 
la stratégie interfédérale 2022-2028 pour une génération 
sans tabac et de la stratégie interfédérale en matière 
d’usage nocif d’alcool 2023-2025. Certaines mesures 
sont prises en vue de réduire la grande disponibilité des 
produits de tabac et des boissons alcoolisées. D’autres 
mesures visent à réduire le plus possible la consom-
mation de ces produits chez les jeunes. L’intervenante 
souscrit à ces objectifs.

En ce qui concerne les produits de tabac, le projet de 
loi prévoit d’interdire leur vente dans les points de vente 
temporaires ainsi que dans les commerces alimentaires 
de plus de 400 m². Une interdiction d’exposition est par 
ailleurs introduite afin de réduire leur attractivité et le 
risque d’achats impulsifs. Le vendeur demandera par 
ailleurs une preuve d’âge à toutes les personnes qui 
semblent avoir moins de 25 ans. Les sanctions prévues 
en cas d’infraction à l’interdiction de publicité sont en 
outre renforcées.

En ce qui concerne l’alcool, une formulation plus 
stricte est prévue en matière de vente et d’interdiction 
de vente aux jeunes. Pour les jeunes âgés de 16 à 
18 ans, la bière et le vin ne seront plus autorisés que 
s’ils ne contiennent aucun alcool ou arôme d’alcool. 
Seuls les bières et les vins classiques pourront donc 
être proposés aux jeunes de moins de 18 ans. Le pro-
jet de loi instaure par ailleurs une interdiction de vente 
dans les distributeurs automatiques en cas de manque 
de contrôle social ainsi que dans les stations-services 
le long des voies rapides entre 22 h 00 et 07 h 00. Les 
hôpitaux seront en outre soumis à une interdiction de 
vente d’alcool.

L’intervenante attire l’attention sur certaines excep-
tions étranges. La vente dans la cafétéria des hôpitaux 
reste autorisée et certaines définitions sont par ailleurs 
ajoutées et précisées.

Le plan tabac et le plan alcool ne datent pas d’hier. 
Il est positif que les choses évoluent à présent et que 
certaines mesures soient mises en œuvre.

L’intervenante émet quelques réserves. Le Conseil 
d’État ne se prononce que sur le plan juridique et non 
sur le fondement scientifique des mesures. Le ministre 
renvoie néanmoins à un avis du Conseil Supérieur de 
la Santé (CSS). Le Conseil d’État ne comprend pas 
pourquoi certains canaux sont visés et d’autres non. 
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kanalen worden aangepakt en andere niet. Het is voor 
de spreekster ook niet duidelijk waarom bepaalde maat-
regelen worden genomen. De Raad van State beveelt 
aan een advies van de HGR in te winnen.

De Raad van State vindt bepaalde bepalingen pro-
blematisch vanuit het oogpunt van het gelijkheids-
beginsel. Het specifiek viseren van tankstations aan 
snelwegen is niet zo evident. De spreekster meent dat 
daar vele aankopen gebeuren die niet gepaard gaan 
met problematisch alcoholgebruik. En een aankoop 
bij een tankstation betekent niet dat alcohol in de auto 
genuttigd wordt. Alcohol nuttigen in een wegrestaurant 
mag dan weer wel.

De Raad van State heeft bedenkingen waarom andere 
winkels dan weer wel buiten schot blijven. Het gaat om 
nachtwinkels waar ’s nachts alcohol aangekocht kan 
worden.

Ook de maatregelen die genomen worden voor de 
ziekenhuizen, wekken verwondering. Er komt een verbod 
op de verkoop, maar niet op de verkoop van niet-gekoeld 
bier en van niet-gekoelde wijn. Cafetaria’s blijven buiten 
schot. De spreekster kan geen duidelijke lijn of onder-
bouwing voor de genomen maatregelen ontwaren.

Mevrouw Claes gaat in op de maatregel die geldt 
voor verkooppunten met een oppervlakte van meer dan 
400 m². In het wetsontwerp wordt verwezen naar de 
omgevingsvergunning voor kleinhandelsactiviteiten of 
de socio-economische vergunning als verantwoording 
voor dat criterium. Dit lijkt echter niet pertinent. De ge-
zondheidsrisico’s van tabaksproducten zijn natuurlijk 
dezelfde, ongeacht waar de aankoop verricht wordt.

Alcohol wordt nu eindelijk verboden voor minderja-
rigen onder de 18 jaar, met uitzondering van klassieke 
wijnen en bieren. Sterkedrank was al verboden onder de 
18 jaar. Aangaande de uitzondering voor klassieke wijnen 
en bieren geeft de Raad van State aan dat niet wordt 
verantwoord of wetenschappelijk onderbouwd waarom 
die uitzondering wordt opgenomen. De argumentatie 
dat het gaat om klassieke dranken volstaat niet. En dit 
vormt voor de spreekster de olifant in de porseleinkast. 
De afgelopen jaren werd met de regelmaat van de klok 
gediscussieerd over het verhogen van de leeftijdsgrens 
voor alle alcoholhoudende dranken. En nu wordt er 
gekozen voor een middenweg die gekoppeld is aan 
de boodschap dat men in fases wenst te werken. Er 
zou geen draagvlak zijn om de leeftijd tot 18 jaar op te 
trekken. Maar de feiten en de wetenschap duiden op 
iets anders. Er zou dus wel draagvlak zijn om een flesje 
Desperado’s te verbieden onder de 18 jaar maar er is 

L’intervenante ne comprend d’ailleurs pas non plus 
clairement pourquoi certaines mesures sont prises. Le 
Conseil d’État recommande de recueillir un avis du CSS.

Pour le Conseil d’État, certaines dispositions sont 
problématiques du point de vue du principe d’égalité. Il 
n’est pas si évident de viser les stations-services le long 
des voies rapides en particulier. L’intervenante estime 
que de nombreux achats qui y sont effectués ne sont pas 
associés à une consommation problématique d’alcool. 
En outre, une personne qui achète une boisson alcoo-
lisée dans une station-service ne la consommera pas 
nécessairement au volant. La consommation d’alcool 
dans un restaurant en bordure de route est en revanche 
autorisée.

Le Conseil d’État se demande pourquoi d’autres maga-
sins ne relèvent pas, quant à eux, du champ d’application 
de ces mesures. Il s’agit des magasins de nuit, où il est 
possible d’acheter de l’alcool la nuit.

Les mesures prévues pour les hôpitaux suscitent, 
elles aussi, l’étonnement. On prévoit une interdiction de 
vente, qui ne s’applique néanmoins pas à la bière et au 
vin non réfrigérés. Les cafétérias ne sont pas concer-
nées par ces mesures. Pour l’intervenante, les mesures 
adoptées ne sont ni claires ni fondées.

Mme Claes aborde ensuite la mesure imposée aux 
points de vente de plus de 400 m². Le projet de loi se 
réfère au permis d’environnement pour les activités de 
commerce de détail ou à l’autorisation socio-économique 
pour justifier ce critère. Cette référence ne semble 
cependant pas pertinente. Quel que soit le lieu où les 
produits de tabac sont achetés, les risques sanitaires 
qu’ils comportent sont évidemment identiques.

Les boissons alcoolisées, à l’exception des vins et 
des bières classiques, sont désormais enfin interdites 
aux jeunes de moins de 18 ans. C’était déjà le cas des 
boissons fortes. En ce qui concerne l’exception des 
vins et des bières classiques, le Conseil d’État indique 
qu’il ne distingue pas de justification ni de fondements 
scientifiques expliquant cette exception. L’argument selon 
lequel il s’agit de boissons classiques n’est pas suffisant. 
Pour l’intervenante, cette exception est maladroite. Au 
cours des dernières années, le relèvement de la limite 
d’âge concernant toutes les boissons alcoolisées a 
régulièrement fait l’objet de discussions et aujourd’hui, 
on opte pour un compromis qui laisse entendre que 
l’on souhaite adopter une démarche progressive. Le 
relèvement de la limite d’âge à 18 ans ne bénéficierait 
pas d’une adhésion suffisante. Les faits et la science 
révèlent cependant une autre réalité. L’interdiction de 
vendre une bouteille de Desperados à un jeune de 
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geen draagvlak om dat voor een klassiek glas bier te 
doen. De spreekster vraagt zich af of dit klopt.

Het is wel zo dat er meerdere belangen tegen el-
kaar afgewogen worden, waarbij niet enkel naar het 
gezondheidscriterium gekeken wordt. De spreekster is 
ambitieuzer. Op de leeftijd van 16 jaar zijn de hersenen 
nog volop in ontwikkeling. En hoe vroeger de consump-
tie van alcohol begint, hoe groter de kans op misbruik. 
Mevrouw Claes hoopt dat de geesten verder rijpen en 
dat het draagvlak nog groeit. Het is de taak van de politici 
om dat draagvlak mee te creëren.

De spreekster heeft begrip voor de stapsgewijze 
aanpak. De spreekster is niet tegen de maatregelen 
die vandaag voorliggen. Toch verhult deze stapsgewijze 
aanpak dat bepaalde zaken binnen de regering niet gelukt 
zijn en dat er vrede genomen wordt met wat wel kan. De 
spreekster vindt dan ook dat het resultaat mager uitvalt.

Mevrouw Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) is van 
oordeel dat dit wetsontwerp een stap in de goede richting 
is met het oog op een rookvrije generatie en minder alco-
holgebruik. De fractie van de spreekster had evenwel een 
daadkrachtiger en ambitieuzer wetsontwerp voor ogen.

De spreekster gaat eerst in op de tabaksproducten. 
Het wetsontwerp beoogt de invoering van een verbod 
op de verkoop van tabaksproducten in tijdelijke verkoop-
punten en in voedingswinkels van meer dan 400 m². 
Die maatregel strekt ertoe het aantal verkooppunten 
en plaatsen waar tabaksproducten worden uitgestald 
voor jonge consumenten te verminderen. Zulks draagt 
bij tot de denormalisatie van tabaksgebruik, hoewel veel 
handelszaken die producten nog steeds zullen mogen 
verkopen. De maatregel is wel niet specifiek gericht op 
jongeren, aangezien die doelgroep zijn sigaretten niet 
in dergelijke verkooppunten koopt.

Het wetsontwerp beoogt erin te voorzien dat wie ta-
baksproducten verkoopt aan iemand die er jonger uitziet 
dan 25 jaar, een bewijs moet vragen waarmee de koper 
kan aantonen ouder te zijn dan 18. Zal die maatregel 
ook gelden voor de verkoop van alcohol?

De spreekster verzoekt om meer toelichting betref-
fende artikel 4, § 2, van het wetsontwerp. Indien wordt 
beoogd het uitstallen van tabaksproducten buiten en 
binnen winkels te verbieden, moet de Franse formulering 
worden aangepast.

In de memorie van toelichting benadrukt de minister 
dat ondanks eerder opgelegde en betaalde geldboetes 
het tabaksreclameverbod nog steeds met de voeten 

moins de 18 ans serait donc plébiscitée, mais pas celle 
de vendre une bière classique. L’intervenante aimerait 
savoir si c’est exact.

Plusieurs intérêts sont mis en balance, le critère de la 
santé n’étant pas le seul pris en compte. L’intervenante 
a cependant plus d’ambition. Le cerveau d’un jeune de 
16 ans est encore en plein développement. Et plus la 
consommation d’alcool est précoce, plus le risque d’une 
consommation abusive est élevé. Mme Claes espère que 
les mentalités continueront d’évoluer et que l’adhésion 
augmentera à l’avenir. Il appartient aux responsables 
politiques de contribuer à générer cette l’adhésion.

L’intervenante comprend la démarche progressive 
adoptée. Elle ne s’oppose pas aux mesures à l’examen. 
Cette approche progressive dissimule pourtant certains 
échecs au sein du gouvernement et montre que toutes 
les mesures possibles n’ont pas été prises. L’intervenante 
trouve dès lors que le résultat est plutôt maigre.

Mme Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) estime que le 
projet de loi à l’examen va dans la bonne direction, c’est-
à-dire une génération sans tabac et la réduction de la 
consommation d’alcool. Son groupe aurait souhaité que 
le texte soit beaucoup plus volontariste et plus ambitieux.

L’intervenante revient tout d’abord sur les produits de 
tabac. Le projet de loi prévoit d’interdire la vente des 
produits de tabac dans les points de vente temporaires 
et dans des commerces alimentaires de plus de 400 m². 
Cette mesure réduit le nombre de points de vente et les 
lieux d’expositions des produits du tabac aux jeunes 
consommateurs. Cela participe à une dénormalisation du 
tabagisme même si beaucoup de commerces pourront 
encore vendre ces produits. Cette mesure ne cible pas 
vraiment le public jeune car ce public n’achète pas ses 
cigarettes dans ce genre de point de vente.

Le projet de loi prévoit que toute personne qui vend 
des produits de tabac à une jeune personne qui paraît 
avoir moins de vingt-cinq ans doit exiger de celle-ci 
qu’elle prouve qu’elle a atteint l’âge de dix-huit ans. 
Est-ce que cette mesure sera aussi d’application pour 
les ventes d’alcool?

L’intervenante demande plus de clarification concernant 
l’article 4, § 2, du projet de loi. Si le but est d’interdire 
l’exposition des produits du tabac à l’extérieur et à 
l’intérieur du magasin, il faudrait adapter la formulation 
en français.

Dans l’exposé des motifs, le ministre souligne que 
malgré les amendes précédemment imposées et payées, 
la publicité pour le tabac continue. Les sanctions ne 



3764/003DOC 5510

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

wordt getreden. De sancties zijn dus niet doeltreffend 
en werken niet afschrikkend. Bovendien zijn de straf-
fen voorwaardelijk. Hoe beoogt men die situatie aan 
te pakken? Zullen de sancties worden aangescherpt?

Het verbod op de verkoop van alcohol aan wie jonger 
is dan 18 jaar, geldt niet voor wijn en bier. De spreekster 
vindt zulks een gemiste kans om jonge consumenten te 
beschermen tegen alcoholgebruik. Doordat het verbod 
niet geldt voor die twee producten, worden de acceptatie 
en de normalisatie ervan in de samenleving versterkt. 
Over het algemeen is het alcoholgehalte van alcoho-
lische dranken niet de hoofdreden waarom ze worden 
geconsumeerd. Sterkedrank wordt in kleine hoeveelhe-
den en meestal in combinatie met alcoholvrije dranken 
geconsumeerd, hetgeen qua alcoholgehalte zou kunnen 
worden gelijkgesteld met een biertje of een glas wijn. 
De spreekster stelt een onsamenhangendheid aan de 
orde: in de toelichting staat dat men niet wil dat jongeren 
te snel gewend geraken aan de smaak van likeur, maar 
anderzijds mogen ze wel zware bieren drinken.

Het in het wetsontwerp vervatte verbod op de verkoop 
van alcohol in tankstations gaat niet erg ver. Hetzelfde 
geldt voor het verbod op de verkoop van alcohol in zie-
kenhuizen. Dat verbod is ook niet van toepassing op de 
niet-gekoelde alcoholische dranken. De spreekster had 
liever een totaalverbod gezien.

Mevrouw Hennuy is van oordeel dat uit het wetsontwerp 
geen federaal beleid op het gebied van bewustmaking 
naar voren komt. Uit wetenschappelijk en medisch on-
derzoek blijkt dat reclame schadelijke gevolgen heeft 
voor jongeren en verslaafden. De Hoge Gezondheidsraad 
heeft aanbevolen om streng op te treden tegen dergelijke 
reclame, aangezien de zelfregulering van de reclame 
op haar beperkingen is gebotst.

De spreekster vindt het ook belangrijk dat de consu-
menten volledige informatie krijgen over de alcohol die 
ze consumeren. Het etiket zou dus duidelijker moeten 
vermelden hoeveel eenheden alcohol een bepaalde 
drank bevat en welke gevaren gepaard gaan met de 
consumptie ervan.

Mevrouw Laurence Zanchetta (PS) stelt dat de strijd 
tegen tabak en overmatig alcoholgebruik een prioriteit is 
voor de volksgezondheid. De schade voor de gezondheid 
staat buiten kijf. Ook de daarmee verband houdende 
sterftecijfers liegen er niet om. Op deze maatregelen 
werd dus al lang gewacht.

Het gaat om ingewikkelde dossiers met meervoudige 
belangen. In het verleden zijn antitabaks- en antialco-
holplannen trouwens grandioos mislukt. Niettemin zal 

sont donc ni efficaces ni dissuasives. En outre, elles 
sont prononcées avec sursis. Qu’est-il prévu pour éviter 
cette situation? Comment les sanctions seront-elles 
renforcées?

L’interdiction de vente d’alcool aux moins de 18 ans 
exclut le vin et la bière. L’intervenante estime qu’il s’agit 
d’une occasion manquée pour protéger le jeune consom-
mateur à la consommation d’alcool. L’exclusion de ces 
deux produits dans l’interdiction renforce l’acceptation et la 
normalisation de ces produits dans la société. De manière 
générale, la teneur en alcool des boissons alcoolisées 
n’est pas le premier facteur d’importance en termes de 
consommation. Les alcools forts se consomment en 
petite quantité et la plupart du temps avec des boissons 
non alcoolisées, ce qui équivaut à une bière ou verre de 
vin en termes de teneur d’alcool. L’intervenante soulève 
une certaine incohérence car l’exposé indique qu’il ne 
faut pas habituer les jeunes au goût des liqueurs mais 
ils peuvent cependant consommer des bières fortes.

L’interdiction de la vente d’alcools dans les stations-
services comme présentée dans le projet de loi ne va 
pas loin dans la réflexion. Il va de même pour l’inter-
diction de vente d’alcools dans les hôpitaux. Cette 
interdiction exclut également les boissons alcoolisées 
non-réfrigérées. L’intervenante aurait préféré opter pour 
une interdiction totale.

L’intervenante estime que le projet de loi manque 
des politiques fédérales en matière de sensibilisation. 
Les études scientifiques et médicales démontrent l’effet 
néfaste de la publicité sur un jeune public ou les per-
sonnes dépendantes. Le Conseil supérieur de la santé 
a recommandé d’agir fermement sur cette publicité car 
l’autorégulation de la publicité a démontré ses limites.

L’intervenante estime également important de com-
muniquer toutes les informations relatives à l’alcool 
consommé aux consommateurs. Il faudrait donc prévoir 
un meilleur étiquetage par rapport aux unités d’alcool 
contenues dans une boisson et des dangers liés à sa 
consommation.

Mme Laurence Zanchetta (PS) estime que la lutte 
contre le tabac et la surconsommation d’alcool est une 
priorité de santé publique. Les dommages sur la santé 
ne sont plus à démontrer. Les chiffres des décès qui y 
sont liés non plus. Ces mesures étaient donc attendues 
depuis longtemps.

Ce sont des dossiers complexes avec des intérêts 
multiples. Des plans “tabac” et “alcool” ont d’ailleurs allè-
grement échoué à voir le jour dans le passé. Néanmoins, 
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niemand kunnen betwisten dat de in dit wetsontwerp 
opgenomen maatregelen, na de nieuwe accijnsverhoging 
en het verbod op nicotinezakjes, een positieve nieuwe 
stap vormen in de richting van een tabaksvrije generatie.

De doelstelling is duidelijk: het gebruik van alcohol en 
tabak moet worden gedenormaliseerd, in het bijzonder 
bij jongeren. Een van de oplossingen daartoe is het 
aantal verkooppunten verminderen. Er moeten verbie-
dende en beperkende maatregelen worden genomen, 
maar die moeten gepaard gaan met bewustmakings- en 
begeleidingsmaatregelen. De spreekster uit in dat op-
zicht haar tevredenheid over de op het getouw gezette 
interfederale strategieën voor een rookvrije generatie 
en inzake schadelijk gebruik van alcohol.

Andere maatregelen zullen wijzigingen aanbrengen in 
de wet van 2009 betreffende een regeling voor rookvrije 
plaatsen en ter bescherming van de bevolking tegen 
tabaksrook. Het zou uiteraard eenvoudiger zijn geweest 
over het geheel van die maatregelen te beschikken om 
een omvattender beeld te geven van de voorstellen voor 
verdere stappen vooruit. De spreekster begrijpt echter dat 
het moeilijk is alle wetsontwerpen gelijktijdig ingediend 
te krijgen. Wat is het tijdpad ter zake?

Mevrouw Zanchetta stelt specifieke vragen over de 
verschillende maatregelen.

Met het verkoopverbod voor tabaksproducten in 
winkels van meer dan 400 m² werd uiteraard een keuze 
gemaakt, met als doel een evenwicht te vinden tussen 
volksgezondheidsbelangen en economische aspecten. 
Dreigen er tegen die maatregel geen beroepen te worden 
ingesteld door handelaars die daarin een discriminatie 
zien ten opzichte van andere handelszaken? Hoe recht-
vaardigt de minister dat onderscheid?

Er wordt ook voorzien in controlemaatregelen voor 
de verkoop van tabak. Zo zal de kleinhandelaar een 
identiteitsbewijs moeten vragen wanneer de koper 
jonger lijkt dan 25 jaar; beoogd wordt dat geen enkele 
minderjarige door de mazen van het net glipt. Voorts 
zal aan de handelaars een verbod op het zichtbaar 
presenteren van tabaksproducten worden opgelegd. 
Dat lijkt de goede kant uit te gaan, temeer daar de 
handelaars tijd krijgen om zich aan te passen. Werd 
er overleg gepleegd met de vertegenwoordigers van 
de handelaarsfederaties? Welke eventuele problemen 
werden opgeworpen? Overweegt de minister meer 
controles door de FOD Volksgezondheid?

Dit wetsontwerp geeft de Koning de mogelijkheid om 
bepaalde plaatsen waar tabaksproducten in de handel 

personne ne pourra contester que cette série de mesure 
prévue dans le présent projet de loi constitue, après le 
nouveau relèvement des accises et l’interdiction des 
sachets de nicotine, un nouveau pas en avant en faveur 
notamment d’une génération sans tabac.

L’objectif doit être clair: il faut dénormaliser la consom-
mation d’alcool et de tabac, spécifiquement auprès 
des jeunes. Réduire le nombre de points de vente est 
une des réponses. Si des mesures d’interdiction et de 
restriction doivent être prises, elles doivent nécessai-
rement s’accompagner de mesures de sensibilisation 
et d’accompagnement. En ce sens, l’intervenante salue 
les stratégies interfédérales mises en place, d’une part 
pour une génération sans tabac, d’autre part en matière 
d’usage nocif d’alcool.

D’autre mesures viendront modifier la loi de 2009 
visant l’interdiction de fumer dans certains lieux et à la 
protection de la population contre la fumée du tabac. 
Il aurait évidemment été plus facile de disposer de 
l’ensemble de ces mesures pour donner une idée plus 
globale des avancées qui seront proposées. Mais l’inter-
venante comprend les difficultés à voir arriver tous les 
projets au même moment. Quel est le calendrier prévu 
dans ce cadre?

Mme Zanchetta pose des questions spécifiques sur 
les différentes mesures.

L’interdiction de vente des produits du tabac dans les 
commerces de plus de 400 m² est évidemment un choix 
qui a été opéré et vise à trouver un équilibre entre intérêts 
de santé publique et intérêts économiques. N’y a-t-il 
pas de risque de voir des recours contre cette mesure 
chez ceux qui pourraient y voir une discriminations par 
rapport aux autres commerces? Comment est-ce que 
le ministre justifie cette distinction?

Des mesures en termes de contrôle sont également 
prévues en matière de vente de tabac. Une preuve 
d’identité devra ainsi être demandée par le commerçant 
lorsque l’acheteur ne paraît pas avoir 25 ans, et cela 
afin de s’assurer qu’aucun mineur ne passe entre les 
mailles du filet. De même une interdiction de présenter 
les produits du tabac de manière visible sera imposée aux 
commerçants. Cela paraît aller dans la bonne direction, 
d’autant qu’il est laissé un délai aux commerçants pour 
s’adapter. Des concertations ont été menées avec les 
représentants des fédérations des commerces? Quels 
ont été les problèmes éventuellement soulevés? Le 
ministre envisage-t-il un accroissement des contrôles 
menés par le SPF Santé?

Le projet de loi à l’examen donne la possibilité au 
Roi de soumettre certains lieux de vente de tabac à 
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worden gebracht, te verplichten tot het aanbrengen van 
waarschuwingen met betrekking tot de schadelijkheid 
van tabaksproducten. Zijn in dat verband daadwerkelijk 
maatregelen in het vooruitzicht gesteld? Zo ja: hoever 
staat het daarmee?

De spreekster stelt een aantal vragen over elementen 
die niet in het wetsontwerp zijn opgenomen, met name 
inzake de verbetering van de etikettering op alcoholi-
sche dranken. Hebben er in dat verband besprekingen 
plaatsgevonden? Wat zijn de obstakels?

Worden er inzake reclame voor alcohol nog specifieke 
maatregelen verwacht, naast de zelfregulering van de 
sector die thans de overhand heeft?

Wat de wegwerp-e-sigaret betreft, wil de minister stap-
pen zetten in de richting van een verbod. Een advies van 
de Europese Commissie wordt verwacht. Wanneer zal 
dat worden bezorgd? Kunnen tijdens deze regeerperiode 
nog stappen vooruit worden verwacht?

Tot slot moet het Parlement ook ten volle aandacht 
besteden aan het helpen van rokers om te stoppen 
met roken. Dat gebeurt in het bijzonder via het ter be-
schikking stellen van substitutietherapie en hulp bij 
tabaksontwenning. Kan er een stand van zaken worden 
gegeven over wat momenteel wordt terugbetaald? Kan 
de minister zeggen of andere alternatieven binnenkort 
een machtiging van de CTG zouden kunnen krijgen?

Mevrouw Dominiek Sneppe (VB) spreekt haar steun 
uit voor het wetsontwerp. Toch stelt de spreekster zich 
vragen bij een aantal stellingen die de minister poneert. 
De hoge beschikbaarheid van tabaksproducten zou 
een verhoging van het gebruik met zich meebrengen. 
Kan de minister dit met cijfers staven? De spreekster 
volgt de redenering van de Raad van State over de tij-
delijke verkooppunten. Wat met een pop-upcafé? Kan 
zulk café sigaretten verkopen? De verplichting voor de 
kleinhandelaar om identiteitsbewijzen te vragen aan al 
wie jonger lijkt dan 25 jaar is voor de spreekster een 
subjectief criterium. Mevrouw Sneppe begrijpt de for-
mulering maar hoe zal deze verplichting gecontroleerd 
en gehandhaafd worden?

Voor het verbod op uitstallen verwijst de minister 
naar andere Europese landen. Het zou een doeltref-
fende maatregel zijn. Kan de minister daarover cijfers 
verschaffen? Het verbod betreft alle tabaksproducten. 
Maar wat met vapes waarin geen tabak zit? Het zijn ook 
rookproducten maar met smaakjes.

l’obligation d’afficher des avertissements concernant la 
nocivité des produits de tabac. Des mesures sont-elles 
effectivement prévues dans ce cadre? Si oui, quelles 
sont-elles?

L’intervenante pose quelques questions sur des élé-
ments qui ne figurent pas dans le projet, notamment au 
niveau de l’amélioration de l’étiquetage sur les boissons 
alcoolisées. Des discussions ont eu lieu dans ce cadre? 
Quels sont les freins?

En matière de publicité pour l’alcool, des mesures 
spécifiques sont-elles encore attendues au-delà de 
l’autorégulation du secteur qui prévaut actuellement?

Concernant la cigarette électronique jetable, le ministre 
souhaite avancer sur une interdiction. Un avis de la 
Commission européenne est attendu. Quand sera-t-il 
envoyé? Une avancée peut-elle encore être attendue 
sous cette législature?

Enfin, pouvoir aider les fumeurs à arrêter de fumer doit 
également retenir toute l’attention du Parlement. Cela 
passe notamment par la mise à disposition de thérapie 
de substitution et d’aide au sevrage. Est-il possible de 
dresser un état des lieux sur ce qui est actuellement 
remboursé et dire si d’autres alternatives pourraient 
recevoir une autorisation de la CRM prochainement?

Mme Dominiek Sneppe (VB) exprime son soutien au 
projet de loi. Cependant, l’intervenante s’interroge sur 
plusieurs déclarations du ministre, comme celle selon 
laquelle la grande disponibilité des produits du tabac 
entraînerait une augmentation de leur consommation. 
Le ministre pourrait-il fournir des chiffres pour étayer ces 
propos? L’intervenante suit le raisonnement du Conseil 
d’État sur les points de vente temporaires. Quid des 
cafés éphémères? Pourront-ils vendre des cigarettes? 
Pour l’intervenante, l’obligation imposée au commerçant 
de demander une preuve d’identité à toute personne 
semblant avoir moins de vingt-cinq ans lors de l’achat 
de produits du tabac repose sur un critère subjectif. 
Mme Sneppe comprend l’objectif de cette obligation, 
mais elle se demande comment elle sera contrôlée et 
mise en œuvre.

S’agissant de l’interdiction d’exposition des pro-
duits du tabac, le ministre renvoie à l’exemple d’autres 
pays européens. Il s’agirait d’une mesure efficace. Le 
ministre pourrait-il fournir des chiffres à cet égard? Cette 
interdiction concernera tous les produits de tabac. Mais 
quid des cigarettes électroniques sans tabac? En effet, 
ce sont aussi des produits à fumer, mais aromatisés.
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Het reclame-en promotieverbod wordt al eens met de 
voeten getreden. Om hoeveel overtredingen gaat het? 
Gaat het over steeds dezelfde overtredingen?

Mevrouw Sneppe is tevreden dat nu duidelijker ge-
steld wordt dat alcohol voor de minderjarigen onder de 
18 jaar verboden is, met de uitzondering van klassieke 
wijnen en bieren. De spreekster stelt zich vragen bij het 
verbod op verkoop in tankstations aan snelwegen. Het 
probleem wordt eigenlijk verlegd naar nachtwinkels, 
die luidens klachten nu al overlast veroorzaken. En wat 
met het verschil in behandeling tussen de winkel bij het 
tankstation en het wegrestaurant?

Het is ook bizar dat voor ziekenhuizen een uitzon-
dering gemaakt wordt voor niet-gekoelde alcoholische 
dranken die geen sterkedrank zijn. De spreekster is van 
oordeel dat een ziekenhuis bij uitstek de plaats is waar 
alcohol volledig verboden kan worden. En waarom dit 
onderscheid tussen gekoelde en niet-gekoelde dranken? 
De spreekster vindt het hoogst eigenaardig dat in de 
cafetaria dan weer wel mag worden gedronken.

Heeft de minister een advies aan de HGR gevraagd, 
zoals door de Raad van State wordt voorgesteld?

De heer Daniel Bacquelaine (MR) geeft aan dat zijn 
fractie dit wetsontwerp zal steunen. Het betekent immers 
een nieuwe stap vooruit met het oog op meer bewust-
making en minder alcohol- en tabaksgebruik. De spreker 
heeft wel enkele bedenkingen bij het idee om tabak en 
alcohol in hetzelfde wetsontwerp te behandelen. Voor 
hem zijn dat twee verschillende zaken, aangezien er 
toch nuances zijn op het gebied van alcohol. Verslaving 
en overmatig gebruik blijven uiteraard een probleem, 
maar alcohol moet niet volledig uit de maatschappij 
worden gebannen.

Het verbod doet meerdere vragen rijzen: wanneer 
gaat het in? Is het gerechtvaardigd? Wat met het risico 
op overtreding en omzeiling? Het komt erop aan al die 
vraagstukken te evalueren en in dat verband is gelei-
delijkheid een belangrijk aspect. Het doel is dus een 
consensus te bereiken.

Het verbod staat de consumptie niet in de weg. Zo 
beoogt artikel 3, eerste lid, van het wetsontwerp erin te 
voorzien dat wie tabaksproducten verkoopt aan iemand 
die er jonger uitziet dan 25 jaar, een bewijs moet vra-
gen waarmee de koper kan aantonen ouder te zijn dan 
18 jaar. Een groep jongeren kan die bepaling eenvoudig 
omzeilen door een ouder lid van de groep te vragen 
om de aankoop te doen. In die context blijft preventie 

L’interdiction de faire la publicité et la promotion des 
produits du tabac n’est pas toujours respectée. De 
combien d’infractions est-il question? Le schéma est-il 
toujours identique?

Mme Sneppe se réjouit que la loi indiquera dorénavant 
plus clairement que la vente d’alcool est interdite aux 
mineurs d’âge, à l’exception de la vente de vins et de 
bières classiques. L’intervenante se pose des questions 
sur l’interdiction de vente dans les stations-service le long 
des autoroutes. Elle ne fera en réalité que déplacer le 
problème vers les magasins de nuit, qui sont déjà visés 
par des plaintes pour nuisances. Et quid de la différence 
de traitement entre les magasins des stations-service 
et les restoroutes?

Il est également étrange de prévoir une exception 
dans les hôpitaux pour les boissons alcoolisées non 
réfrigérées qui ne sont pas des spiritueux. L’intervenante 
estime que l’hôpital est le lieu par excellence où l’alcool 
pourrait être interdit totalement. Et pourquoi opérer cette 
distinction entre boissons réfrigérées et boissons non 
réfrigérées? Cela signifierait que l’on pourra à nouveau 
boire dans les cafétérias!

Le ministre a-t-il demandé l’avis du CSS, comme le 
propose le Conseil d’État?

M. Daniel Bacquelaine (MR) affirme que son groupe 
soutiendra le projet de loi à l’examen car il apporte un 
progrès en matière de sensibilisation et de diminution 
de la consommation d’alcool et de tabac. Cependant, 
il émet certaines réticences à l’idée d’intégrer tabac et 
alcool dans un même projet de loi. Il s’agit de deux sujets 
distincts car il y a quand même une nuance au niveau 
de l’alcool. En effet, l’addiction et la consommation 
excessive restent un problème mais l’alcool ne doit pas 
être complètement retiré au sein de la société.

L’interdiction donne lieu à plusieurs interrogations: 
quand commence-t-elle? Est-elle justifiée? Quelle est le 
risque de transgression et de contournements? Toutes 
ces questions doivent être évaluées et dans ce cadre, 
l’aspect progressif est important. Le but est donc de 
trouver un consensus.

L’interdiction n’empêche pas la consommation. En 
effet, l’article 3, alinéa 1er, du projet de loi à l’examen 
prévoit que toute personne qui vend des produits de 
tabac à une jeune personne qui paraît avoir moins de 
vingt-cinq ans devra exiger de celle-ci qu’elle prouve 
qu’elle a atteint l’âge de dix-huit ans. Sauf qu’un groupe 
de jeunes pourra facilement contourner cette disposition 
en demandant à un membre plus âgé d’acheter à leur 
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doeltreffender dan verbieden, omdat zulks het nemen van 
verantwoordelijkheid door de consument in de weg staat.

De spreker vraagt of werd nagedacht over een beper-
king van de hoeveelheden. Hij is van oordeel dat een 
dergelijke beperking noodzakelijk is om clandestiene 
verkoop en omzeiling tegen te gaan. Wanneer jongeren 
van 25 jaar grote hoeveelheden kopen, kunnen ze die 
immers doorverkopen aan nog jongere drinkers.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) spreekt haar steun uit 
voor het wetsontwerp. Werken aan gezondheid is wer-
ken tegen tabak. Een vliegtuig per week komt om ten 
gevolge van tabak, 15.000 mensen in België per jaar. 
Er werd in het begin van de regeerperiode gewerkt aan 
het reclameverbod, daarna werden de tabaksautomaten 
verboden. Dan werd er gewerkt aan de accijnsverhoging. 
De spreekster is verbaasd dat de Raad van State vragen 
stelt bij de wetenschappelijke basis van het voorliggende 
wetsontwerp. Het is de Wereldgezondheidsorganisatie 
(WHO) die stelt dat moet worden ingewerkt op de be-
schikbaarheid en aantrekkelijkheid van tabak. En dit 
gebeurt met elke stap in het kader van de interfederale 
plannen. De spreekster wenst echter nog verdergaande 
stappen te zetten.

Het verbod op verkoop bij winkels met een oppervlakte 
van 400 m², gekoppeld aan vergunningen, is een stap 
vooruit. Deze grote oppervlaktes ondervinden weinig 
economische impact van een verkoopverbod van tabak. 
De spreekster wil ook de verkoop in de kleinere super-
markten aan banden leggen, opdat het aantal verkoop-
punten nog verder beperkt wordt tot dagbladhandels en 
winkels gespecialiseerd in tabaksproducten.

De spreekster vraagt zich af waarom de datum van 
inwerkingtreding van het laten verdwijnen van tijdelijke 
verkooppunten verschilt van de datum van inwerkingtre-
ding voor supermarkten van meer dan 400 m²?

Mevrouw Van Hoof was al sinds haar tabaksplan in 
de vorige regeerperiode een groot voorstandster van 
een display ban. Andere Europese landen passen een 
dergelijke maatregel al toe. Het uitstallen van tabak tus-
sen snoep geeft aan tabak een sociaal geaccepteerd 
karakter. Volwassenen kunnen daarmee om, maar wan-
neer kinderen en minderjarigen daarmee geconfronteerd 
worden, dan heeft de samenleving de verantwoordelijk-
heid om dat niet sociaal acceptabel te maken. Ook voor 
deze display ban is de datum van inwerkingtreding vrij 
laat. Voor de spreekster mocht de inwerkingtreding van 
de display ban vroeger ingaan.

place. Dans ce cadre, la prévention restera plus efficace 
que l’interdiction car elle empêchera la responsabilisation 
du consommateur.

L’intervenant demande s’il a été envisagé de mettre 
en place une limitation des quantités? Il estime que 
cette limitation est nécessaire dans la lutte contre la 
clandestinité et le contournement. Si des jeunes de 
vingt-cinq ans achètent de grandes quantités, ils peuvent 
les revendre à des plus jeunes.

Mme Els Van Hoof (cd&v) exprime son soutien au 
projet de loi à l’examen. On ne peut améliorer la santé 
publique sans lutter contre le tabagisme. En Belgique, le 
tabagisme tue l’équivalent du nombre de passagers d’un 
avion de ligne chaque semaine, soit 15.000 personnes 
par an. Au début de l’actuelle législature, le gouvernement 
a œuvré à l’instauration de l’interdiction de la publicité 
pour le tabac, puis a interdit les distributeurs de tabac. 
Il a ensuite augmenté les accises sur les produits du 
tabac. L’intervenante s’étonne que le Conseil d’État 
s’interroge sur le fondement scientifique du projet de loi 
à l’examen. En effet, c’est l’Organisation mondiale de 
la Santé (OMS) qui appelle à réduire la disponibilité et 
l’attractivité du tabac. Et cet objectif sera mis en œuvre 
à chaque étape des plans interfédéraux. L’intervenante 
souhaiterait toutefois prendre des mesures encore plus 
radicales.

L’interdiction de vente de tabac dans les magasins 
de plus de 400 m2 disposant d’une autorisation, consti-
tue un progrès. Les recettes de ces grandes surfaces 
seront peu affectées par cette interdiction. L’intervenante 
souhaiterait aussi interdire la vente de tabac dans les 
supermarchés de plus petite taille, pour limiter encore 
davantage le nombre de points de vente aux librairies 
et aux magasins spécialisés dans les produits du tabac.

L’intervenante se demande pourquoi la date d’entrée 
en vigueur de l’interdiction de vente dans les points de 
vente temporaires diffère de celle de l’interdiction qui 
sera applicable aux supermarchés de plus de 400 m².

Mme Van Hoof a toujours été extrêmement favorable 
à l’interdiction de l’exposition des paquets de produits 
de tabac aux points de vente (display ban), comme en 
témoigne la présentation de son plan antitabac au cours 
de la législature précédente. En effet, exposer des pro-
duits du tabac entre des paquets de bonbons confère un 
caractère socialement acceptable à ces produits. Les 
adultes peuvent y faire face, mais lorsque des enfants 
et des mineurs y sont confrontés, la société se doit de 
rendre cette exposition socialement inacceptable. La 
date d’entrée en vigueur de ce display ban intervien-
dra aussi assez tardivement. Pour l’intervenante, cette 
interdiction pouvait sortir ses effets plus tôt.
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De spreekster gaat in op de kwestie van het identiteits-
bewijs voor personen die jonger lijken dan 25 jaar. Dit is 
een zeer goed voorstel. Uit alle cijfers blijkt dat vandaag 
de controle niet goed verloopt. Uit mystery shopping bij 
verkooppunten blijkt dat de helft van de verkopen gebeurt 
aan minderjarigen. Deze maatregel zal de verkoop aan 
minderjarigen een halt toeroepen. De Stichting tegen 
Kanker wees enkele maanden geleden op de aantrek-
kelijkheid voor minderjarigen van de e-sigaret. Zelfs 
kinderen van twaalf jaar beginnen te vapen. Hoe staat 
het met het verbod op de wegwerpbare e-sigaret? Ook 
de beperking van de smaken is iets waar de spreekster 
zich verder voor zal inzetten. Het op de markt brengen 
van een grote hoeveelheid smaken kadert in een stra-
tegie van de tabaksindustrie om minderjarigen te doen 
roken. En het vapen is een opstap naar het echte roken.

Mevrouw Van Hoof is eveneens verheugd over het 
verbod op distributieautomaten voor alcohol. Het niet 
beschikbaar maken op plaatsen waar jongeren komen 
en waar er een gebrekkige sociale controle is, draagt bij 
tot minder alcoholconsumptie bij jongeren. Het hoogste 
sterftecijfer wegens ongevallen situeert zich in de cate-
gorie van 15- tot 19-jarigen. Werk maken van een verbod 
op de verkoop via distributieautomaten is zeer effectief.

Het verbod op verkoop van alcohol in tankstations 
langs snelwegen wordt eindelijk gerealiseerd. De spreek-
ster wenst dit verbod uit te breiden tot autowegen. 
Nachtwinkels zijn ook zeer gegeerd als gelegenheid 
om alcohol te kopen. De spreekster betreurt dat het 
wetsontwerp de alcoholverkoop via deze nachtwinkels 
niet aanpakt. Ook de uitzondering voor wegrestaurants is 
iets waar mevrouw van Hoof zich moeilijk in kan vinden.

De spreekster betreurt dat er geen werk gemaakt 
wordt van stappen met betrekking tot de reclame voor 
alcohol. Alcohol mag niet als een aantrekkelijk product 
worden voorgesteld aan minderjarigen.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) deelt mee dat ze 
het wetsontwerp steunt. Ze wijst echter op een gebrek 
aan samenhang in de tekst: tabak en alcohol komen 
samen aan bod, maar ze worden niet op dezelfde voet 
behandeld. Het lid vraagt of dit wetsontwerp het resultaat 
is van een compromis.

De spreekster is van oordeel dat het treffen van 
maatregelen wordt belemmerd doordat de bevoegd-
heden inzake gezondheidszorg versnipperd zijn over 

L’intervenante évoque l’obligation de demander un 
document d’identité à toute personne qui semble avoir 
moins de vingt-cinq ans lors de la vente de produits du 
tabac. Il s’agit d’une très bonne proposition. Toutefois, 
tous les chiffres montrent que les contrôles ne se dé-
roulent pas correctement aujourd’hui. Il ressort en effet 
des enquêtes “client mystère” menées dans les points 
de vente que la moitié des achats demandés par des 
mineurs sont acceptés. Cette mesure mettra fin à la 
vente aux mineurs. La Fondation contre le cancer a 
souligné il y a quelques mois le caractère attractif de la 
cigarette électronique pour les mineurs. Certains enfants 
commencent même à vapoter à l’âge de douze ans. Quid 
de l’interdiction des cigarettes électroniques jetables? 
La limitation du nombre d’arômes est une cause que 
l’intervenante continuera à embrasser. La commercia-
lisation d’une quantité importante d’arômes fait partie 
de la stratégie de l’industrie du tabac pour faire fumer 
les jeunes. Et le vapotage est un tremplin vers le taba-
gisme classique.

Mme Van Hoof se réjouit aussi de l’interdiction des 
distributeurs automatiques de boissons alcoolisées. 
L’interdiction de ces distributeurs dans les endroits fré-
quentés par les jeunes et où le contrôle social ne s’exerce 
guère contribuera à réduire la consommation d’alcool 
chez les adolescents. La catégorie des 15-19 ans est 
la tranche d’âge où les accidents sont les plus mortels. 
L’interdiction de vendre de l’alcool dans les distributeurs 
automatiques sera une mesure très efficace.

L’interdiction de vendre de l’alcool dans les stations-
service situées le long des autoroutes est enfin concré-
tisée. L’intervenante souhaiterait étendre cette mesure 
aux routes pour automobiles. Les magasins de nuit 
sont également des lieux très prisés pour acheter de 
l’alcool. Mme Van Hoof regrette que le projet de loi ne 
vise pas la vente d’alcool dans ces points de vente. Elle 
peut aussi difficilement soutenir l’exception concédée 
aux restoroutes.

L’intervenante déplore l’absence de mesure à l’égard 
de la publicité pour l’alcool. L’alcool ne peut être présenté 
aux mineurs comme un produit attrayant.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) annonce son soutien 
au projet de loi. Néanmoins, elle soulève un manque de 
cohérence car le texte reprend les deux thématiques, 
tabac et alcool, ensemble alors qu’elles n’ont pas le 
même traitement. Le projet de loi à l’examen est-il le 
résultat d’un compromis?

L’intervenante estime que les compétences relatives 
aux soins de santé sont éparpillées entre le niveau 
fédéral et les entités fédérées et cette éparpillement 
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het federale niveau en de deelstaten. De spreekster 
verwijst naar de per gewest verschillende terugbetaling 
van de honoraria van rookstopbegeleiders. Voorts is de 
fractie van de spreekster voorstander van één minister 
van Volksgezondheid voor heel België.

De spreekster vindt dat België achterloopt op het 
gebied van preventie. Het aantal verkooppunten is wel-
iswaar gedaald, maar er wordt te weinig geïnvesteerd 
in preventie op school en op het werk.

In de memorie van toelichting staat dat het wetsontwerp 
er onder meer toe strekt het aantal verkooppunten van 
tabaksproducten te beperken. De spreekster verzoekt 
om meer toelichting over het aantal verkooppunten dat 
nog tabaksproducten zal mogen verkopen na de aan-
neming van dit wetsontwerp.

Artikel 3 beoogt erin te voorzien dat een verkoper 
van tabaksproducten de koper die er jonger uitziet dan 
25 jaar, zal kunnen vragen een identiteitsdocument voor 
te leggen. Waarom wordt die maatregel niet voorgesteld 
met betrekking tot de verkoop van alcohol? Wat met de 
vermindering van het aantal verkooppunten van alcohol?

Men beoogt ook te voorzien in een verbod op de 
verkoop van alcohol in tankstations tussen 22.00 en 
07.00 uur. Waarom wordt die verkoop alleen ‘s nachts 
verboden? Rijden en alcohol gaan immers nooit samen, 
ook niet overdag.

Hetzelfde geldt voor de reclame voor tabak, die streng 
wordt beteugeld. Een maatregel van die strekking zal 
pas in januari 2026 van kracht worden, terwijl andere 
maatregelen al in januari 2025 zouden gelden.

De spreekster vindt dit wetsontwerp niet ambitieus 
genoeg en wijst erop dat stoppen met roken of alcoho-
lisme veel geld kost.

De heer Robby De Caluwé (Open Vld) kan zich vin-
den in een beperking van het aantal verkooppunten en 
in maatregelen om verkoop via tijdelijke verkooppunten 
tegen te gaan. Het verbod via de tabaksverkoop op 
automaten is een evidentie. Maar het verkoopverbod in 
winkels groter dan 400 m² is voor de spreker al minder 
vanzelfsprekend. Er moet natuurlijk een keuze worden 
gemaakt. De minister wil stapsgewijs toewerken naar 
een algemeen verkoopverbod en via deze manier wil 
men mensen in zeer grote winkels bereiken. Daar staat 
toch tegenover dat kleinere winkels vaak buurtwinkels 
zijn die veel nabijer zijn en waar mensen vaker naartoe 
gaan. Bereikt men effectief meer mensen in deze grote 
winkels?

complique la mise en place de mesures. L’intervenante 
prend l’exemple du remboursement des honoraires des 
tabacologues qui diffère entre les régions. Son groupe 
est par ailleurs favorable à n’avoir qu’un seul ministre 
de la Santé pour la Belgique.

L’intervenante considère que la Belgique est à la traine 
au niveau de la prévention. Le nombre de points de vente 
a certes diminué mais il y a trop peu d’investissements 
dans la prévention en milieu scolaire ou professionnel.

Comme énoncé dans l’exposé des motifs, un des 
objectifs de ce projet de loi est de limiter le nombre de 
points de vente de produits du tabac. L’intervenante 
souhaite plus de précisions quant au nombre de points 
de vente qui pourront vendre encore des produits du 
tabac après l’adoption du projet de loi à l’examen.

L’article 3 dispose qu’une pièce d’identité pourrait être 
demandée par un vendeur de tabac à un acheteur qui 
a l’air d’avoir moins de 25 ans. Pourquoi cette mesure 
n’est pas proposée pour la vente d’alcool? Qu’en est-il 
pour la diminution des points de vente d’alcool?

La vente d’alcool sera également interdite dans les 
stations-service entre 22h00 et 07h00. Pourquoi interdire 
seulement la nuit? Il est en effet déconseillé de conduire 
et boire de l’alcool même en journée.

Il en va de même pour la publicité du tabac qui est 
sévèrement réprimandée. Une mesure à cet effet n’entrera 
en vigueur qu’en janvier 2026 alors que d’autres mesures 
entreront en vigueur en janvier 2025.

L’intervenante estime que le projet de loi n’est pas 
assez ambitieux et rappelle qu’arrêter de fumer ou 
l’alcoolisme coûte beaucoup d’argent.

M. Robby De Caluwé (Open Vld) salue le fait que 
l’on restreigne le nombre de points de vente et que l’on 
prenne des mesures pour interdire la commercialisation 
dans les points de vente temporaires. Si l’interdiction 
de la vente de produits de tabac par le biais de distri-
buteurs automatiques est une évidence, l’interdiction 
de leur vente dans des commerces de plus de 400 m² 
l’est beaucoup moins à ses yeux. Il faut bien sûr faire un 
choix. Le ministre souhaite instaurer progressivement 
une interdiction générale de vente et veut, par ce biais, 
toucher le public dans les très grands magasins. On 
pourrait opposer à cela que les magasins plus petits 
sont souvent des commerces de quartier, beaucoup plus 
proches et plus fréquentés. Touche-t-on effectivement 
un plus large groupe en focalisant l’interdiction sur les 
grands magasins?
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Er wordt niets gewijzigd aan de leeftijden waarop 
bepaalde dranken geschonken mogen worden. Het 
is goed dat er een oplossing uit de bus kwam voor de 
gemixte dranken. De spreker is blij dat het wetsvoorstel 
tot wijziging van de wijziging van de wet van 24 januari 
1977 betreffende de bescherming van de gezondheid 
van de gebruikers op het stuk van de voedingsmiddelen 
en andere producten wat betreft het verkopen, schen-
ken en aanbieden van alcoholhoudende dranken aan 
minderjarigen (DOC 55 0105/001) van de heer Egbert 
Lachaert en de heer De Caluwé in dit wetsontwerp ge-
integreerd werd. Bier met toevoeging van sterkedrank of 
smaken daarvan wordt beschouwd als sterkedrank en 
mag dus pas vanaf de leeftijd van 18 jaar geschonken 
worden. De in het wetsontwerp opgenomen regeling is 
hanteerbaar voor de persoon die achter de bar staat.

De verplichting tot het uitvoeren van een identiteits-
controle bij iedereen die jonger dan 25 jaar lijkt is voor 
de spreker bevreemdend. Wat als de verkoper beweert 
dat iemand er ouder dan 25 jaar uitziet? Dit is toch een 
subjectieve appreciatie. Wat gebeurt er in dat geval? Is 
dit juridisch houdbaar?

De datum van inwerkingtreding op het verkoopverbod 
van tabaksproducten in winkels met een oppervlakte 
van meer dan 400 m² is 1 april 2025. Het verbod op 
het uitstallen van tabaksproducten treedt in werking op 
de tiende dag na publicatie in het Belgisch Staatsblad. 
Dus winkels met een oppervlakte van meer dan 400 m² 
moeten extra investeringen doen om het uitstalverbod 
te respecteren en vanaf 1 april 2025 mogen ze geen 
tabaksproducten verkopen. Waarom zijn deze twee maat-
regelen niet op elkaar afgestemd? Die investeringen zijn 
naar de mening van de spreker verloren investeringen.

Mevrouw Karin Jiroflée (Vooruit) wijst erop dat er 
20.000 verkooppunten voor tabak zijn. Dat is een gigan-
tisch aantal plaatsen waar kinderen en jongeren op een 
makkelijke manier aan tabaksartikelen raken. Dit vormt 
wel degelijk een aanzet tot meer gebruik bij jongeren.

Het is een goede maatregel om het aantal verkoop-
punten stapsgewijs te verminderen. Het roken daalde 
drastisch sinds de jaren 90 en er roken in België minder 
mensen dan het Europees gemiddelde. Maar elk jaar leidt 
het gebruik van tabak in België toch tot 15.000 vroegtijdige 
overlijdens. Het roken kost de samenleving jaarlijks vijf 
keer meer dan wat btw en tabaksaccijnzen de staatskas 
opleveren. De minister zet de nodige stappen.

De spreekster is toch verontrust over de e-sigaret, die 
met allerlei smaken en kleuren bijzonder aantrekkelijk is 

Aucune modification n’est apporté à l’âge auquel 
certaines boissons peuvent être servies. Il est positif que 
l’on apporte une solution aux pré-mixes. L’intervenant 
se réjouit que la proposition de loi portant modification 
de la loi du 24 janvier 1977 relative à la protection de 
la santé des consommateurs en ce qui concerne les 
denrées alimentaires et les autres produits, en ce qui 
concerne la vente, le service et l’offre de boissons et 
produits alcoolisés à des mineurs (DOC 55 0105/001) 
de MM. Lachaert et De Caluwé ait été intégrée dans 
le projet de loi à l’examen. Toute bière à laquelle des 
spiritueux ou des arômes de spiritueux ont été ajoutés 
est considérée comme un spiritueux et ne peut donc 
être servie qu’à partir de l’âge de 18 ans. Les règles 
figurant dans le projet de loi sont aisément applicables 
par la personne qui se trouve derrière le bar.

L’obligation de contrôler l’identité de toutes les per-
sonnes donnant l’impression d’être plus jeunes que 
25 ans surprend l’intervenant. Quid si le vendeur prétend 
que le client semble avoir plus de 25 ans? L’appréciation 
est tout de même subjective. Que se passe-t-il dans ce 
cas? Est-ce juridiquement cohérent?

La date d’entrée en vigueur de l’interdiction de la vente 
de produits de tabac dans les commerces alimentaires 
de plus de 400 m² est fixée au 1er avril 2025. L’interdiction 
d’exposer des produits de tabac entrera en vigueur le 
dixième jour qui suit sa publication au Moniteur belge. 
Les magasins de plus de 400 m² devront donc réaliser 
des investissements supplémentaires pour respecter 
l’interdiction d’exposition et, à partir du 1er avril 2025, 
ils ne seront plus autorisés à vendre des produits de 
tabac. Pourquoi ces deux mesures ne sont-elles pas 
coordonnées? Pour l’intervenant, ces investissements 
seront perdus.

Mme Karin Jiroflée (Vooruit) souligne que l’on compte 
20.000 points de vente de tabac, c’est-à-dire autant de 
lieux où les enfants et les jeunes peuvent se procurer 
facilement des produits du tabac. Cette omniprésence 
risque bel et bien de d’encourager la consommation 
chez les jeunes.

Réduire progressivement le nombre de points de vente 
est une bonne mesure. Le tabagisme a considérablement 
diminué depuis les années 1990 et la Belgique compte 
moins de fumeurs que la moyenne européenne. Pourtant, 
le tabac cause encore 15.000 décès prématurés par 
an en Belgique. Chaque année, le tabagisme coûte à 
la société cinq fois plus cher que ce que la TVA et les 
accises sur le tabac rapportent au Trésor public. Le 
ministre prend les mesures qui s’imposent.

L’intervenante se dit également préoccupée par la 
cigarette électronique qui, avec sa large palette d’arômes 
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voor jongeren. Het is dus een goede zaak dat de minister 
dit ook in het voorliggende wetsontwerp meeneemt. De 
tabaksindustrie heeft de e-sigaret ooit geïntroduceerd 
om mensen makkelijker te laten stoppen met roken. Dit 
gaat misschien op voor een beperkt aantal mensen. Men 
stelt echter vast dat de e-sigaret jongeren meer aanzet 
om te gaan roken en dat is nefast.

Het is zinvol dat het vragen van een identiteitsbewijs 
aan jongeren wanneer ze er jonger dan 25 jaar uitzien, 
wettelijk wordt verankerd. Deze maatregel vormt een 
instrument om van verkopers medeverantwoordelijk-
heid te vragen.

De voorgestelde maatregelen kaderen in het engage-
ment om volop te gaan voor een rookvrije generatie. De 
tabaksindustrie zoekt steeds wegen om dit te beletten 
en mensen verslaafd te maken en te houden.

Mevrouw Jiroflée is tevreden dat voor het gebruik 
van alcohol het verschil onder de 16 jaar en onder de 
18 jaar verduidelijkt en ook strenger wordt gemaakt. De 
spreekster is echter een totaal alcoholverbod onder de 
18 jaar genegen.

Het verbod op de verkoop van alcohol via automaten 
en in tankstations langs snelwegen is een grote stap 
vooruit. De spreekster begrijpt niet goed waarom voor 
tankstations dit verbod enkel voor de nachtelijke uren 
geldt.

De spreekster is blij met wat voorligt, maar de voor-
gestelde maatregelen mogen geen eindpunt zijn. Het 
ontwerp kadert in een stappenplan om tabak- en alco-
holgebruik meer te ontmoedigen. De spreekster hoopt 
dat de minister nog verdere stappen zal en kan zetten.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) benadrukt 
vooreerst dat het voorliggende wetsontwerp een grote 
uitdaging voor de volksgezondheid en de begroting is. 
Wat tabak betreft, herinnert ze er eveneens aan dat ze 
een wetsvoorstel heeft ingediend tot wijziging van de 
wet van 24 januari 1977 betreffende de bescherming 
van de gezondheid van de gebruikers op het stuk van 
de voedingsmiddelen en andere produkten, teneinde het 
tegengaan van roken op te voeren (DOC 55 0856/001).

Het lid juicht de beperking van het aantal verkooppun-
ten toe, evenals het uitstalverbod voor tabaksproducten. 
Ze plaatst niettemin vraagtekens bij de bescherming 
van niet-rokers. Er was aangekondigd dat het aantal 
tabaksvrije plaatsen zou worden uitgebreid. Hoe zit het 

et de couleurs, attire particulièrement les jeunes. Il est 
donc positif que le ministre l’intègre également dans le 
projet de loi à l’examen. Lorsqu’elle a lancé la cigarette 
électronique, l’industrie du tabac prétendait qu’elle faci-
literait l’arrêt tabagique. Cette solution marche peut-être 
chez certains fumeurs, mais on constate que la cigarette 
électronique incite davantage les jeunes à fumer et 
qu’elle nuit à la santé.

Il est opportun d’ancrer dans la loi l’obligation de 
demander une preuve d’identité pour toutes les personnes 
donnant l’impression d’être plus jeunes que 25 ans. 
Cette mesure permet de coresponsabiliser les vendeurs.

Les mesures envisagées s’inscrivent dans la stratégie 
pour une génération sans tabac. L’industrie du tabac 
explore sans arrêt de nouvelles voies pour saborder cet 
objectif et créer et entretenir l’assuétude.

Mme Jiroflée se félicite que la différence entre 16 et 
18 ans soit précisée et renforcée en matière de consom-
mation d’alcool. L’intervenante préconise toutefois d’inter-
dire totalement l’alcool aux moins de 18 ans.

L’interdiction de la vente d’alcool au moyen d’appareils 
automatiques de distribution et dans les stations-ser-
vice le long des voies rapides constitue une avancée 
majeure. L’intervenante ne voit pas bien pourquoi cette 
interdiction ne s’applique qu’aux heures nocturnes dans 
le cas des stations-service.

L’intervenante se réjouit des mesures envisagées, 
mais considère qu’il ne faut pas s’arrêter là. Le projet 
s’inscrit dans le cadre d’un plan par étapes destiné à 
décourager la consommation de tabac et d’alcool. La 
membre espère que le ministre compte prendre d’autres 
initiatives et qu’il y parviendra.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) souligne pour 
commencer que le projet de loi à l’étude concerne un 
enjeu de santé publique et budgétaire majeur. Elle rap-
pelle aussi, en ce qui concerne le tabac, avoir déposé 
une proposition de loi modifiant la loi du 24 janvier 1977 
relative à la protection de la santé des consommateurs 
en ce qui concerne les denrées alimentaires et les autres 
produits, en vue de renforcer la lutte contre le tabac 
(DOC 55 0856/001).

La députée applaudit la limitation du nombre de points 
de vente ainsi que l’interdiction d’exposition de produits 
de tabac. Elle s’interroge néanmoins sur la protection 
des non-fumeurs. Des annonces avaient été faites sur 
l’extension des lieux sans tabac. Qu’en est-il de cette 
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met die uitbreiding? De minister had namelijk meege-
deeld dat die mogelijkheid zou worden onderzocht tegen 
31 december 2023.

De tenuitvoerlegging van een duurzaam financie-
ringsmechanisme voor antitabaksactiviteiten tegen 
31 december 2023 was aangekondigd in de interfede-
rale strategie. Hoe zit het met dat mechanisme en welk 
budget is daarvoor nodig?

De Hoge Gezondheidsraad (HGR) heeft een aan-
beveling geformuleerd over het verbod op filters. De 
enige verwijzing naar filters in de interfederale strategie 
2022-2028 behandelt het vraagstuk van de weerslag op 
het milieu. De spreekster betreurt dat de gezondheids-
weerslag van filters er niet in voorkomt. De aanbeveling 
van de HGR werd bezorgd aan de Europese Commissie. 
Is de minister van plan om dit onderwerp op de agenda 
van het Belgische voorzitterschap van de Raad van de 
Europese Unie te plaatsen? Het lid begrijpt niet waarom 
de minister ter zake niet zelf stappen voorwaarts kan 
zetten. In het verleden is nochtans aangetoond dat dit 
wel mogelijk was, ook in het buitenland.

De minister wijst erop dat zijn doel binnen de interfe-
derale strategie erin bestaat om de inmenging van de 
tabaksindustrie tegen te gaan in de voorbereiding en de 
uitrol van het volksgezondheidsbeleid. Wat gebeurt er 
concreet om die doelstelling te bereiken? Welke contacten 
heeft de minister met de tabaksindustrie gehad tijdens 
deze regeerperiode? Volgens mevrouw Fonck zouden 
de notulen van alle contacten met tabaksbedrijven, zowel 
op het niveau van ministers en kabinetten, als op dat 
van parlementsleden en administraties, verplicht online 
moeten worden geplaatst. Voorts zouden dergelijke 
contacten alleen mogen plaatsvinden wanneer ze strikt 
noodzakelijk zijn. De spreekster merkt op dat België 
zich in dit alles bijzonder afwachtend opstelt en plaatst 
vraagtekens bij die houding.

Indien er door mystery shopping op heterdaad wordt 
ontdekt dat tabak aan een minderjarige wordt verkocht, 
wordt er in de praktijk niet tot bestraffing overgegaan 
onder het voorwendsel dat het gaat om mystery shop-
ping. Waarom bestaan er nog altijd geen sancties zo-
als bedoeld in artikel 11/1 van de wet van 24 januari 
1977 betreffende de bescherming van de gezondheid 
van de gebruikers op het stuk van de voedingsmiddelen 
en andere produkten? Volgens het lid is er geen enkele 
goede reden om dat artikel niet toe te passen.

Vervolgens vraagt de spreekster zich af waarom 
het wetsontwerp geen gewag maakt van de neutrale 
verpakking van e-sigaretten. Voorts betreurt ze dat 
e-sigaretten nog altijd via het internet verkrijgbaar zijn, 
hoewel dat verboden is.

extension? Le ministre avait en effet annoncé l’analyse 
de cette possibilité pour le 31 décembre 2023.

La mise en œuvre pour le 31 décembre 2023 d’un 
mécanisme de financement durable des activités anti-
tabac avait été annoncée dans la stratégie interfédérale. 
Qu’en est-il de ce mécanisme et quel est le budget en jeu?

Le Conseil supérieur de la santé (CSS) a émis une 
recommandation sur l’interdiction des filtres. La seule 
référence aux filtres dans la stratégie interfédérale 
2022-2028 vise la problématique concernant l’impact 
environnemental. L’intervenante regrette que l’impact 
sanitaire des filtres n’y soit pas évoqué. La recomman-
dation du CSS a été transmise à la Commission euro-
péenne. Le ministre compte-t-il mettre ce sujet à l’ordre 
du jour dans le cadre de la présidence belge du Conseil 
de l’Union européenne? La députée ne comprend pas 
pourquoi le ministre ne peut pas avancer seul en la 
matière. Il a pourtant été démontré dans le passé que 
cela était bien possible, y compris à l’étranger.

Dans la stratégie interfédérale, le ministre indique 
avoir pour objectif la suppression de l’interférence de 
l’industrie du tabac dans la préparation et la mise en 
œuvre de politiques de santé publique. Qu’est-ce qui 
est concrètement fait pour atteindre cet objectif? Quels 
contacts le ministre a-t-il eus avec l’industrie du tabac 
durant cette législature? Selon Mme Fonck, il convien-
drait de prévoir une publication obligatoire en ligne des 
procès-verbaux de tous les contacts avec les entreprises 
du tabac, tant au niveau des ministres et des cabinets 
que des députés et des administrations. Ces contacts ne 
devraient par ailleurs avoir lieu qu’en cas de nécessité 
absolue. L’intervenante fait remarquer que la Belgique 
est particulièrement frileuse par rapport à tout cela et 
s’interroge sur le pourquoi de cette attitude.

Si un mystery shopping révèle un flagrant délit sur la 
vente de tabac à un mineur, il n’y a, en pratique, pas de 
sanctions sous prétexte qu’il s’agit de mystery shopping. 
Pourquoi n’existe-t-il toujours pas de sanctions au sens 
de l’article 11/1 de la loi du 24 janvier 1977 relative à la 
protection de la santé des consommateurs en ce qui 
concerne les denrées alimentaires et les autres produits? 
Il n’y a, selon la députée, aucune raison que cet article 
ne s’applique pas.

Ensuite, l’intervenante se demande pourquoi le projet 
de loi ne mentionne rien sur l’emballage neutre des 
e-cigarettes. Elle regrette par ailleurs que celles-ci 
soient toujours accessibles sur Internet, alors que cela 
est interdit.
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Dezelfde vraag rijst met betrekking tot de shishabars. 
De spreekster betreurt dat een waterpijp eveneens 
gemakkelijk via het internet verkrijgbaar is. De spreek-
ster had begrepen dat de discussies daarover waren 
afgeklopt in de regering maar dit is verdwenen uit het 
wetsontwerp. Het gaat om een belangrijke uitdaging op 
het gebied van volksgezondheid voor de bescherming 
van niet-rokers.

De minister wijzigt de problematische wetgeving over 
de leeftijd voor de consumptie van alcohol. De nieuwe 
bepalingen gaan evenwel evenveel problemen met zich 
meebrengen.

Het voorliggende wetsontwerp behelst een verbod 
op de verkoop van alcohol aan minderjarigen, met 
uitzondering van bier en wijn. Op die manier wordt 
een onderscheid gemaakt met gedistilleerde dranken. 
Het alcoholgehalte van bier en wijn kan echter even 
hoog zijn als dat van gedistilleerde dranken. Versterkte 
wijnen hebben een alcoholpercentage van 16 tot 20 
graden, net zoals gedistilleerde dranken. Worden die 
wijnen beschouwd als wijn (toegestaan voor jongeren 
onder de 18 jaar) dan wel als gedistilleerde dranken? 
De spreekster herinnert eraan dat de consumptie van 
alcohol op gezondheidsvlak een veel grotere weerslag 
heeft op minderjarigen dan op volwassenen, met name 
neurologisch.

Mevrouw Fonck heeft acht amendementen ingediend. 
Het eerste amendement, in hoofdorde (nr. 9), beoogt de 
wetgeving te voorzien van een duidelijk houvast, namelijk 
een verbod op het verkopen of aanbieden van alcohol 
aan jongeren onder de 18 jaar. Die maatregel zal niet 
alle minderjarigen ervan weerhouden alcohol te drinken, 
maar de verkoop van alcohol aan een minderjarige moet 
zoveel mogelijk afgeremd worden, het gaat om een uit-
daging voor de volksgezondheid. Op die manier wordt 
vermeden dat jongeren geen sterkedrank consumeren 
maar wel speciale bieren of wjnen met zeer hoge alco-
holpercentages. Dit wetsontwerp geeft de gevaarlijke 
boodschap dat wijn en bier veilig zijn.

Amendement nr. 2, in bijkomende orde op amende-
ment nr. 9, neemt het voorstel van de stuurgroep “Jeunes, 
alcool et société” over. Het hanteert het alcoholgehalte 
als ijkpunt en wil aldus een antwoord bieden op het 
probleem van bieren en wijnen met hetzelfde alcohol-
gehalte als geestrijke dranken.

In de memorie van toelichting staat het volgende te 
lezen: “Er is geen draagvlak om de leeftijd aan te passen 
van 16 naar 18 jaar (…)”. Kan de minister verduidelijken 
naar wie hij hiermee verwijst? Onder de experten en de 

La même question se pose par rapport aux bars à 
chicha. L’intervenante déplore que la chicha soit éga-
lement facilement accessible en ligne.

L’intervenante avait cru comprendre que des discus-
sions avaient été validées au gouvernement mais cela a 
disparu du projet de loi. C’est un enjeu sanitaire majeur 
en termes de protection des non-fumeurs. 

En ce qui concerne l’âge pour la consommation de 
l’alcool, le ministre modifie la législation qui posait pro-
blème et le remplace par une autre législation qui va poser 
autant de problème. Le projet de loi à l’examen interdit 
la vente d’alcool aux mineurs de moins de 18 ans sauf 
pour la bière et le vin. Une différence est ainsi établie 
avec les spiritueux. Or, tant la bière que le vin peuvent 
présenter des teneurs en alcool aussi élevées que les 
spiritueux. Les vins mutés ont un degré d’alcool entre 
16 et 20 degrés, comme les spiritueux. Ces vins appar-
tiennent-ils à la catégorie des vins (autorisés aux moins 
de 18 ans) ou des spiritueux? L’intervenante rappelle 
que sur le plan sanitaire, et singulièrement sur le plan 
neurologique, la consommation d’alcool à un impact 
bien plus important sur les mineurs que sur les adultes.

Mme Fonck a présenté huit amendements. L’amen-
dement principal (n° 9) vise à avoir une référence claire, 
c’est-à-dire l’interdiction de vendre ou d’offrir d l’alcool 
aux moins de 18 ans. Si cette mesure n’empêchera pas 
tous les mineurs de boire de l’alcool, mais vendre de 
l’alcool à un mineur doit être freiné au maximum, c’est 
un enjeu sanitaire. Cela éviterait de se retrouver avec 
des jeunes qui ne vont pas boire de spiritueux mais de 
bières spéciales ou des vins avec des degrés d’alcool 
très élevés. Ce projet de loi renvoie un message de 
sécurité envers le vin et la bièrre mais c’est dangereux.

À titre subsidiaire sur l'amendement n° 9, l’amende-
ment n° 2 reprend la proposition du groupe “Jeunes, 
alcool et société”, avec pour référence le taux d’alcool 
afin d’éviter le problème des bières et des vins avec 
des degrés d’alcool équivalents à ceux des spiritueux.

Dans l’exposé des motifs, il est indiqué que: 
“L’adaptation de l’âge de 16 à 18 ans ne recueille aucun 
soutien, …”. Le ministre pourrait-il clarifier à qui se réfère 
cette phrase? Du côté des experts et de la population, 
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bevolking is er draagvlak voor een andere wetgeving 
voor de verkoop van alcohol.

Volgens het Interfederaal plan 2023-2025 ter be-
strijding van schadelijk alcoholgebruik is elke vorm 
van reclame voor alcoholhoudende dranken verboden 
gedurende 5 minuten voor en na elke en uitzending voor 
kinderen. De spreekster heeft kritiek op de naïviteit die 
uit die maatregel spreekt. Denkt de minister nu echt 
dat alcoholreclame alleen gevolgen heeft voor kinderen 
tijdens de 5 minuten voor en na kinderuitzendingen 
en dat ze daarbuiten nooit worden blootgesteld aan 
alcohol-reclame? Daarnaast heeft het lid meer in het 
algemeen kritiek op de wijze waarop in België wordt 
toegezien op alcoholreclame. Het huidige conrolesys-
teem laat alles toe, met inbgrip van reclame die een link 
legt tussen alcohol en gezelligheid en tussen alcohol en 
succes... met een ongekende creativiteit vanwege de 
alcoholproducenten en reclamemakers. De spreekster 
en allen die de alcoholconsumptie willen terugdringen, 
in het bijzonder bij de meest kwetsbaren, pleiten voor 
een totaal reclameverbod voor alcohol zoals dat voor 
tabak werd ingevoerd. 

Mevrouw Fonck pleit in haar amendementen voor 
een zuiver verbod op alcoholreclame, zoals voor tabak. 
Reclame is een factor die aanzet tot alcoholgebruik. Ook 
de Wereldgezondheidsorganisatie (WHO) erkent dat het 
beperken van alcoholreclame een belangrijke hefboom 
is. Daarover is in het wetsontwerp niets terug te vinden.

Het in hoofdorde ingediende amendement nr. 6 beoogt 
een verbod op reclame voor alcohol en alcoholhoudende 
dranken. Amendement nr. 7 strekt ertoe de aan dat 
verbod gekoppelde sancties te bepalen. Met amende-
ment nr. 8 (in bijkomende orde op amendement nr. 6) 
stelt het lid een volledige wijziging van de regeling voor. 
Reclame voor alcohol en alcoholhoudende dranken zou 
dan slechts onder heel strikte voorwaarden toegestaan 
zijn. De spreekster vindt het huidige toezicht door de 
Jury voor Ethische Praktijken inzake reclame immers 
ontoereikend. De reclame richt zich meer en meer op 
jongeren. Het leven moet maximaal beschermd worden. 
De spreekster wenst reclame te verbieden.

Voor de verkooppunten is het verbod op alcoholverkoop 
door middel van automaten positief. Het wetsontwerp 
beoogt een verbod op de verkoop van alcohol in tank-
stations aan snelwegen tussen 22.00 u. en 07.00 u., met 
een uitzondering voor de wegrestaurants op snelwegen. 
Het lid vindt dit een belachelijke maatregel. Volgens 
haar gaat de keuze tussen drinken of rijden. Bovenop 
het sterfte-en ziektecijfer moet de vraag over het sterf-
tecijfer in het verkeer en de polytrauma's die gelinkt 
zijn aan alcohol (met veel zorg en handicap) gesteld 

il y a un soutien à une législation différente en matière 
de vente d’alcool.

Selon le Plan Alcool interfédéral, toute publicité pour 
une boisson contenant de l’alcool est interdite durant une 
période qui court à partir de 5 minutes avant jusqu’à 5 
minutes après une émission pour enfants. L’intervenante 
critique la naïveté de cette mesure. Comme si l’impact 
de la publicité de l’alcool sur les enfants se faisait 5 
minutes avant et après les émissions qui leur sont des-
tinées et que le reste du temps ils ne voyaient pas de 
publicité pour l’alcool. La députée critique par ailleurs 
plus largement le mode de contrôle de la publicité de 
l’alcool en Belgique. Le système actuel de contrôle laisse 
tout passer, y compris les publicités qui font le lien entre 
l'alcool et la bonne humeur, entre l'alcool et la réussite...
avec une créativité sans nom de la part des alcooliers et 
publicistes. Sur la publicité, la position de l'intervenante 
et celle de tous ceux qui veulent réellement faire reculer 
la consommation de l'alcool et particulièrement chez 
les plus fragiles, est celle de l'interdiction totale de la 
publicité pour l'alcool comme on l'a fait pour le tabac.

Mme Fonck plaide dans ses amendements pour l’inter-
diction pure et simple de la publicité pour les alcools, à 
l’instar du tabac. La publicité est un facteur qui promeut 
la consommation d’alcool. Limiter cette publicité est 
aussi reconnue par l’Organisation mondiale de la santé 
(OMS) comme étant un levier important. On ne retrouve 
rien de cela dans le projet de loi.

L’amendement de base (n° 6) prévoit l’interdiction de la 
publicité concernant l’alcool et les boissons alcoolisées. 
Les sanctions sont reprises dans l’amendement n° 7. 
Dans l’amendement n° 8 (amendement subsidiaire à 
l’amendement n° 6), la députée propose une modification 
totale du système existant. Ainsi, la publicité concernant 
l’alcool et les boissons alcoolisées ne serait autorisée 
qu’à des conditions hyper verrouillées. L’intervenante 
estime, en effet, que le contrôle actuel exercé par le Jury 
d’Éthique Publicitaire n’est pas satisfaisant. La publicité 
cible de plus en plus les jeunes. Il faut resserrer la vie 
au minimum. L'intervenante veut interdire la publicité.

En ce qui concerne les lieux de vente, l'interdiction 
de vente d'alcool dans les appareils automatiques est 
positive. Le texte à l’étude prévoit une interdiction de 
vente d’alcool dans les stations-services le long des 
voies rapides mais uniquement entre 22h00 et 07h00, 
et en prévoyant une exception pour les restaurants 
des stations services. La députée trouve cette mesure 
risible. Pour elle, il convient de choisir entre boire et 
conduire. Au-delà de la mortalité et morbidité, il faut 
évoquer la question de la mortalité sur les routes ainsi 
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worden. De spreekster heeft een amendement (nr. 4) 
in die zin ingediend.

Vervolgens geeft mevrouw Fonck aan geen begrip 
te hebben voor de maatregelen inzake de verkoop van 
alcohol in de ziekenhuizen. Daar kunnen niet-gekoelde 
rode en witte wijnen en bieren genuttigd worden. Wat de 
minister voorstelt is een cosmetische ingreep. 

Wat de etikettering betreft, herinnert de spreekster 
eraan dat alle deskundigen pleiten voor bevattelijkere 
etiketten die verwijzen naar de eenheden alcohol. Door 
de manier waarop de etiketten thans zijn opgesteld, 
houden ze een zekere verwarring in stand. Er is nood 
aan een duidelijk model. Voorts is mevrouw Fonck van 
mening dat het geen slecht idee zou zijn om ook het 
aantal calorieën te vermelden. De meeste mensen zou-
den zeer verwonderd zijn over de hoeveelheid alcohol 
in hun drankje.

Terwijl er op Europees niveau weinig voortgang wordt 
gemaakt, durven bepaalde landen een voortrekkersrol 
op zich te nemen. Het lid zou willen dat ook België een 
van die drijvende krachten is.

In de interfederale strategie is sprake van het beschik-
baar maken van water te "bevorderen". Hebben daarover 
al gesprekken plaatsgevonden? Zou er niet op zijn minst 
werk kunnen worden gemaakt van een verplichting om 
water gratis ter beschikking te stellen op festivals waar 
er vele jongeren zijn, en die tijdens de zomer doorgaan 
wanneer het warm is? Water kost daar in het algemeen 
evenveel als bier. Er werden initiatieven genomen maar 
op vele plaatsen werd dit nog niet gerealiseerd.

Ten slotte vraagt de spreekster welke maatregelen 
worden genomen om de transparantie aangaande de 
contacten met de ondernemingen van de sector te 
waarborgen. Hoe zit het trouwens met het opsporen en 
vroegtijdig behandelen van mensen met risicogebruik? 
Welke maatregelen zal de minister nemen met betrek-
king tot de werkvloer?

Als laatste punt herinnert het lid aan het door haar 
ingediende wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 
24 januari 1977 betreffende de bescherming van de 
gezondheid van de gebruikers op het stuk van de voe-
dingsmiddelen en andere producten, teneinde te voorzien 
in nadere regels inzake alcoholreclame alsook alcohol 
minder toegankelijk te maken (DOC 55 1550/001). Ze geeft 
een samenvatting van de inhoud van dat wetsvoorstel, 
waarvan ze bepaalde aspecten heeft overgenomen in 
de door haar ingediende amendementen.

que les polytraumas qui sont souvent liés à l'alcool (avec 
soins lourds et handicap). L’intervenante a présenté un 
amendement (n° 4) en ce sens.

Ensuite, l’intervenante exprime son incompréhension 
par rapport aux mesures relatives à la vente d’alcool 
dans les hôpitaux. On pourra y boire du vin rouge ainsi 
que vin blanc et des bières mais non refroidis. Ce que 
le ministre présente est du façadisme.

Quant à l’étiquetage, la députée rappelle que tous les 
experts plaident pour plus de lisibilité avec une référence 
par rapport aux unités d’alcool. La manière dont les 
étiquettes sont libellées aujourd’hui entretient une cer-
taine confusion. Il faut une référence claire. Mme Fonck 
estime par ailleurs que mentionner les calories serait 
également une bonne idée. Beaucoup de gens seraient  
très surpris par le nombre d'alcool dans leur boisson.

Si les choses traînent sur le plan européen, certains 
pays osent être un moteur en la matière. La députée 
souhaiterait pouvoir compter la Belgique par ces moteurs.

Dans la stratégie interfédérale il est question de 
"stimuler" la mise à la disposition de l'eau gratuitement. 
Des discussions en la matière ont-elles déjà eu lieu? 
Ne pourrait-on pas imaginer au moins une obligation de 
mettre l’eau gratuitement à disposition dans les festivals 
où il y de nombreux adolescents, et qui se déroulent 
pendant l'été quand il fait chaud? En général, l'eau y 
coûte aussi cher que la bière. Des initiatives ont été prises 
mais il y a ecore plein d'endroits où ce n'est pas le cas.

Enfin, l’intervenante souhaiterait savoir quelles mesures 
sont prises pour assurer la transparence en ce qui 
concerne les contacts avec les entreprises du secteur. 
Qu’en est-il par ailleurs du dépistage et de la prise en 
charge précoce des personnes ayant une consomma-
tion à risque? Quelles mesures le ministre mettra-t-il en 
place sur les lieux du travail?

Pour conclure la députée rappelle avoir présenté une 
proposition de loi modifiant la loi du 24 janvier 1977 
relative à la protection de la santé des consommateurs 
en ce qui concerne les denrées alimentaires et les 
autres produits, en vue de mieux encadrer la publicité 
pour l’alcool et de diminuer l’accessibilité de l’alcool  
(DOC 55 1550/001). Elle en résume le contenu. Plusieurs 
points sont par ailleurs repris dans les amendements 
qu’elle a présentés.
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B. Antwoorden van de minister

De minister verwijst naar de publicatie van een ver-
slag van de WHO over de evolutie van het aantal rokers 
en het tabaksgebruik (WHO global report on trends in 
prevalence of tobacco use 2000–20301). Het aantal 
rokers daalt wereldwijd maar die daling is onvoldoende 
en in België verloopt de daling trager dan in de meeste 
buurlanden. België blijft daardoor steken op een onaan-
vaardbaar hoog niveau van tabaksgebruik.

Dit is niet geheel toevallig. De minister wijst op de 
politieke verantwoordelijkheid voor dit hoge gebruik. 
Gedurende jaren werd er geen doortastend beleid tegen 
het roken gevoerd. Deze stilstand is onder meer toe 
te schrijven aan het niet bereiken van een consensus 
inzake de strijd tegen tabak (en alcohol) tussen de fe-
derale partijen en met de regeringen in de deelstaten. 
Er is nu, na 15 jaar, een interfederale consensus over 
een aanpak van tabak en alcohol.

Het bereikte resultaat is natuurlijk niet perfect maar 
de minister wenst op basis van maatschappelijke con-
sensus stap voor stap vooruitgang te boeken. Politiek 
is nu eenmaal de kunst van het mogelijke. Door deze 
stapsgewijze vooruitgang wordt een dynamiek op gang 
gebracht.

De minister heeft inderdaad een aantal compromissen 
moeten sluiten en is op zoek gegaan naar evenwichten 
om iets te kunnen ondernemen. De minister stelt dat 
er een collectieve verantwoordelijkheid op de politieke 
wereld rust bij het ontbreken van enige vooruitgang in 
de voorbije jaren.

De minister kondigt ook voor de toekomst nog stap-
pen aan; deze strijd tegen tabak valt als beweging niet 
tegen te houden.

Rüdiger Krech van de WHO is verstomd over hoe 
ver de tabaksindustrie wil gaan om winst te behalen 
ten koste van talloze levens. Zodra een regering denkt 
dat ze de strijd tegen tabak heeft gewonnen, grijpt de 
tabaksindustrie de kans om het gezondheidsbeleid te 
manipuleren.

De minister is het daarmee eens. De tabaksindustrie is 
een industrie zonder enige toekomst. En deze industrie 
poogt op een wanhopige manier haar strategie van het 
verslaafd maken van mensen voort te zetten via het 
inzetten van andere instrumenten. Er komen dus nog 
stappen en de minister zal zich niet laten beïnvloeden 
door het lobbywerk van de tabaksindustrie.

1 9789240088283-eng.pdf (who.int).

B. Réponses du ministre

Le ministre renvoie à la publication d’un rapport de 
l’OMS sur l’évolution du nombre de fumeurs et de la 
consommation de tabac (WHO global report on trends 
in prevalence of tobacco use 2000–20301). Le nombre 
de fumeurs diminue dans le monde entier, mais cette 
diminution est insuffisante et en Belgique, elle est plus 
lente que dans la plupart des pays voisins. La consom-
mation de tabac reste donc à un niveau inacceptable 
dans notre pays.

Ce n’est pas tout à fait un hasard. Le ministre impute 
la responsabilité de cette consommation élevée au 
monde politique. Pendant des années, aucune mesure 
déterminante n’a en effet été prise pour lutter contre le 
tabac. Cet immobilisme est notamment dû à l’absence 
de consensus en matière de lutte contre le tabac (et 
l’alcool) entre les partis fédéraux et avec les gouver-
nements des entités fédérées. Au bout de 15 ans, un 
consensus interfédéral est enfin atteint en la matière.

Le résultat obtenu n’est bien sûr pas parfait, mais le 
ministre souhaite réaliser des avancées progressives 
sur la base d’un consensus social. La politique est l’art 
du possible. Grâce à ces avancées progressives, une 
dynamique sera lancée.

Le ministre a en effet dû faire certains compromis. Il a 
recherché des équilibres en vue de pouvoir agir. Il estime 
que le monde politique porte la responsabilité collective 
de l’absence d’avancées au cours des dernières années.

Le ministre annonce d’autres mesures à l’avenir: cette 
lutte contre le tabac ne peut plus s’arrêter.

M. Rüdiger Krech de l’OMS est sidéré de voir jusqu’où 
peut aller l’industrie du tabac pour obtenir des bénéfices 
au détriment de nombreuses vies. Dès qu’un gouver-
nement pense avoir gagné la lutte contre le tabac, 
l’industrie du tabac en profite pour manipuler la politique 
en matière de santé.

Le ministre est du même avis. L’industrie du tabac 
est une industrie sans avenir. Et cette industrie essaie 
désespérément de poursuivre sa stratégie d’addiction 
en mettant en place de nouveaux instruments. D’autres 
mesures suivront donc et le ministre ne se laissera pas 
influencer par le lobbying de l’industrie du tabac.

1 9789240088283-eng.pdf (who.int)

https://iris.who.int/bitstream/handle/10665/375711/9789240088283-eng.pdf?sequence=1
https://iris.who.int/bitstream/handle/10665/375711/9789240088283-eng.pdf?sequence=1
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De strijd tegen tabak is een strijd tegen verslaving 
en afhankelijkheid en voor gezondheid en vrijheid. En 
daarvoor mogen strenge maatregelen genomen worden, 
zoals het duurder maken van tabaksproducten, het aan 
banden leggen van reclame en het verbieden van de 
verkoop op een aantal plaatsen.

De minister dankt de leden voor de brede steun waar 
het wetsontwerp op kan rekenen. Er werden vele vragen 
gesteld over de gemaakte afwegingen.

De minister gaat in op de tijdslijn. Er is een verhoging 
van de prijs op 1 januari 2024. Dit is een zeer efficiënte 
maatregel maar het is natuurlijk niet de enige maatregel. 
Dan is er het vandaag voorliggende wetsontwerp. Tevens 
ligt bij de Raad van State een tweede wetsontwerp voor, 
dat de wet van 2019 beoogt te wijzigen aangaande de 
plaatsen waar niet gerookt mag worden. In dat ontwerp 
focust de minister zich ook op het beperken van de 
zichtbaarheid en aanwezigheid van tabaksproducten 
op plaatsen waar ook kinderen en jongeren komen.

Er is een koninklijk besluit met betrekking tot nicoti-
nezakjes en er is een eerste koninklijk besluit met be-
trekking tot e-sigaretten. Dan is er het koninklijk besluit 
waarbij wegwerp-e-sigaretten verboden worden. Dit 
koninklijk moet voorgelegd worden (en ligt ook voor) bij 
de Europese Commissie. Het advies van de Europese 
Commissie wordt tegen midden maart 2024 verwacht.

Er is een koninklijk besluit op komst met betrekking 
tot reclame op alcoholproducten. Op dit moment bestaat 
er een systeem van zelfregulering. Deze conventie werd 
getekend door de vertegenwoordigers van de sector. 
De controle erop wordt verzekerd door de Jury voor 
Ethische Praktijken inzake reclame (JEP). Dit zelfre-
gulerend systeem laat niet toe dat de gezondheid van 
de consumenten beschermd wordt en wijst ook niet 
op de gevaren van alcohol. Wanneer een klacht bij 
de JEP wordt ingediend over een bepaalde publiciteit, 
worden twee experten van de FOD Volksgezondheid 
voor niet-bindend advies geraadpleegd. Daarna neemt 
de JEP een beslissing. Het advies van de experten 
van de FOD Volksgezondheid wordt in de praktijk bijna 
nooit gevolgd. De minister besluit dat het bestaande 
zelfregulerend systeem niet optimaal is. Gedurende de 
behandelingstermijn van een klacht over een bepaalde 
publiciteit kan de geviseerde publiciteit al een impact 
hebben op het doelpubliek voordat de publiciteit wordt 
ingetrokken. Dit is een grote tekortkoming van de be-
staande werkwijze.

Het Alcoholplan voorziet in de aanneming van een 
koninklijk besluit dat het volgende omvat: de vier be-
palingen die alvast zijn opgenomen in artikel 11.2 van 

La lutte contre le tabac est une lutte contre l’addic-
tion et la dépendance et pour la santé et la liberté. 
Des mesures strictes peuvent être prises à cet effet, 
comme l’augmentation du prix des produits du tabac, 
l’interdiction de la publicité et l’interdiction de vente à 
certains endroits.

Le ministre remercie les membres pour le large soutien 
sur lequel le projet de loi peut compter. De nombreuses 
questions ont été posées en ce qui concerne les choix 
effectués.

Le ministre aborde la ligne du temps. Une augmen-
tation du prix est intervenue le 1er janvier 2024. Il s’agit 
d’une mesure très efficace, mais ce n’est bien sûr pas 
la seule. Aujourd’hui, il y a le projet de loi à l’examen. 
Un second projet de loi, actuellement soumis au Conseil 
d’État, modifiera quant à lui la loi de 2019 en ce qui 
concerne les lieux où il est interdit de fumer. Ce projet 
vise également à limiter la visibilité et la présence des 
produits du tabac aux endroits fréquentés par des enfants 
et des jeunes.

Il y a un arrêté royal relatif aux sachets de nicotine 
et un premier arrêté royal relatif aux cigarettes électro-
niques. Un autre arrêté royal vise à interdire les cigarettes 
électroniques jetables. Il est actuellement soumis à la 
Commission européenne, qui doit rendre un avis pour 
la mi-mars 2024.

Il y aura aussi bientôt un arrêté royal relatif à la publicité 
pour les produits alcoolisés. À l’heure actuelle, un sys-
tème d’autorégulation est en vigueur. Cette convention a 
été signée par les représentants du secteur. Le contrôle 
est assuré par le Jury d’éthique publicitaire (JEP). Ce 
système d’autorégulation ne permet pas de protéger la 
santé des consommateurs et ne montre pas les dangers 
de l’alcool. Quand une plainte relative à une publicité est 
introduite auprès du JEP, deux experts du SPF Santé 
publique sont consultés en vue de rendre un avis non 
contraignant. Le JEP prend ensuite une décision. En 
pratique, l’avis des experts du SPF Santé publique n’est 
presque jamais suivi. Le ministre en conclut que l’actuel 
système d’autorégulation n’est pas optimal. Pendant le 
délai de traitement d’une plainte concernant une publicité, 
la publicité en question peut déjà avoir un impact sur 
son public cible avant d’être retirée. C’est une lacune 
importante du système actuel.

Le Plan Alcool prévoit l’adoption d’un arrêté royal 
intégrant les quatre dispositions déjà prévues à l’ar-
ticle 11.2 de la Convention en matière de publicité et de 
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het Convenant inzake reclame voor en marketing van 
alcoholhoudende dranken, het toezicht op die bepalingen 
door de inspectiediensten van de FOD Volksgezondheid, 
het verbod op het gratis aanbieden van alcoholhoudende 
dranken bij reclamecampagnes, behoudens aankoop 
van een alcoholhoudende drank door de consument, en 
bij degustaties, alsook een bepaling inzake de verplich-
ting tot het vermelden van een gezondheidsboodschap 
bij elke toegestane vorm van alcoholreclame. Wat die 
laatste bepaling betreft, komt er nog een ministerieel 
besluit ter verduidelijking van die reclameboodschappen 
waarover de HGR zich thans buigt, en ter bepaling van 
een rotatiesysteem.

Verder komt er tegen eind 2024 een koninklijk besluit 
met betrekking tot de neutraliteit van verpakkingen. De 
voorwaarden van neutraliteit van verpakking voor sigaret-
ten, roltabak en waterpijptabak zullen ook van toepassing 
zijn op voor roken bestemde kruidenproducten, sigaret-
tenhulzen, sigarettenpapier, papier voor roltabak, papier 
voor voor roken bestemde kruidenproducten en filters.

Voorts worden er per koninklijk besluit technische aan-
passingen aangebracht in de algemene tabaksrichtlijnen.

Zoals aangegeven in het rapport van de WHO, dient de 
strijd tegen alcohol en tabak op wereldniveau te worden 
gevoerd, maar ook op Belgisch en op Europees niveau.

De minister is van plan om tijdens het Belgische 
voorzitterschap van de Raad van de Europese Unie 
een conferentie te organiseren waarop onderwerpen 
als de etikettering van alcoholhoudende dranken aan 
bod kunnen komen. Het is een schande dat er meer 
informatie beschikbaar is over de samenstelling van 
mineraalwater dan over die van bier of wijn.

De minister stelt vast dat er op Europees niveau wordt 
getalmd met de maatregelen. Zo waren er Europese 
wetgevende initiatieven toegezegd inzake etikettering, 
maar ook inzake de grensoverschrijdende aspecten van 
de fiscale stelsels. De minister had graag gezien dat 
de Europese Unie hier een versnelling hoger schakelt.

De minister erkent te werken in stappen. Daarom 
wordt voorgesteld om een verbod in te voeren op de 
verkoop van alcohol ‘s nachts in servicestations langs 
autosnelwegen, maar niet langs lokale wegen, waar er 
immers minder winkels de hele nacht open zijn. Bovendien 
verplaatsen mensen zich op die wegen ook op andere 
manieren dan met de wagen.

Er wordt nagedacht over scenario’s waarin verdere 
stappen kunnen worden gezet in het verminderen van 
het aantal verkooppunten.

commercialisation des boissons contenant de l’alcool, le 
contrôle de ces dispositions par le service d’inspection 
du SPF Santé publique, l’interdiction d’offrir gratuitement 
des boissons contenant de l’alcool dans le cadre d’une 
campagne promotionnelle, sauf lorsque le consommateur 
achète une boisson contenant de l’alcool, et dans le 
cadre de la dégustation, ainsi qu’une disposition relative 
à l’obligation de prévoir des messages sanitaires pour 
toute publicité pour l’alcool. En ce qui concerne cette 
dernière disposition, un arrêté ministériel prévoyant les 
différents messages actuellement en cours d’identification 
par le CSS, ainsi qu’un système de rotation, sera adopté.

D’ici fin 2024, un arrêté royal relatif à la neutralité des 
paquets sera également pris. Les conditions de neutralité 
imposées aux paquets de cigarettes, au tabac à rouler 
et au tabac à pipe à eau s’appliqueront également aux 
produits à fumer à base de plantes, aux tubes à ciga-
rettes, au papier à cigarette, au papier pour le tabac à 
rouler, au papier pour les produits à fumer à base de 
plantes et aux filtres.

Un autre arrêté royal apportera des corrections tech-
niques aux directives générales sur le tabac.

Comme indiqué dans le rapport de l’OMS, la lutte 
contre l’alcool et le tabac doit être menée au niveau 
mondial, mais également aux niveaux belge et européen.

Le ministre compte organiser une conférence lors de 
la présidence belge du Conseil de l’Union européenne 
afin de discuter de sujets tels que l’étiquetage des bois-
sons alcoolisées. Il est scandaleux que l’on en sache 
plus sur la composition de l’eau minérale que sur la 
bière ou le vin.

Le ministre observe un ralentissement dans les ac-
tions prises au niveau européen. Des initiatives légis-
latives européennes avaient été promises en ce qui 
concerne l’étiquetage mais aussi le volet transfronta-
lier des régimes fiscaux. Le ministre souhaiterait que 
l’Union européenne se réactive.

Le ministre reconnaît qu’il procède par étapes. C’est la 
raison pour laquelle il propose d’instaurer une interdiction 
de la vente d’alcool la nuit dans les stations-service le 
long des autoroutes, mais pas dans celles situées le 
long de routes locales, où moins de magasins restent 
ouverts toute la nuit. En outre, la voiture n’est pas l’unique 
moyen de transport sur ce type de voirie.

Le ministre réfléchit à différents scénarios permettant 
de prendre de nouvelles mesures en vue de réduire le 
nombre de points de vente.



3764/003DOC 5526

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Het draagvlak dient als basis voor de te maken afwe-
gingen. Dat draagvlak is mede bepaald door de econo-
mische impact. Zo kan de economische impact van een 
verkoopverbod belangrijker zijn op een nachtwinkel dan 
op een servicestation langs een autosnelweg.

Wat het onderscheid tussen gekoelde en niet-gekoelde 
alcoholische dranken betreft, merkt de minister op dat 
hierin vooruitgang is geboekt na 15 jaar stilstand. Dat 
onderscheid heeft te maken met het willen vermijden van 
impulsaankopen van mensen die onmiddellijk alcohol 
consumeren.

Het onderscheid tussen servicestations en restaurants 
langs de autosnelweg heeft ook te maken met het feit dat 
je in een restaurant mag hopen op meer sociale controle.

Ook in de ziekenhuizen wordt het onderscheid ge-
maakt tussen gekoelde en niet-gekoelde alcoholische 
dranken. Het is minder erg dat iemand in de cafetaria 
een glaasje wijn drinkt dan dat mensen kratten gekoeld 
bier zouden kopen in een winkeltje in een ziekenhuis.

Het wetsontwerp voorziet verder in een verbod op 
de verkoop van tabaksproducten in voedingswinkels 
van meer dan 400 m². De grotere voedingswinkels zijn 
supermarkten waar vaak ook gezinnen met kinderen 
komen. De minister vindt het een stap in de goede 
richting om daar prioritair tabaksproducten uit het zicht 
en zelfs uit het assortiment weg te halen. Die grotere 
supermarkten hebben waarschijnlijk ook meer aanpas-
singsmogelijkheden dan kleinere winkels.

In het voorliggende wetsontwerp gaan de invoering 
van het uitstalverbod en het verkoopverbod in die grote 
voedingswinkels gelijktijdig in, namelijk op 1 april 2025. 
Dat was initieel anders.

Vlaanderen telt 1.896 handelspanden die onder de 
hoofdbranche “levensmiddelen” vallen en die een op-
pervlakte hebben van meer dan 400 m². Negentig pro-
cent daarvan zijn supermarkten. In Vlaanderen zijn er 
11.758 winkels voor levensmiddelen van minder dan 
400 m², waarvan 4 % supermarkten zijn.

De minister is niet overtuigd van het amendement van 
mevrouw Fonck inzake de leeftijdsgrens met betrekking 
tot het alcoholgebruik bij jongeren. Ze vertolkt hiermee 
de vraag om alcohol te verbieden voor jongeren onder 
de 18 jaar. Daar bestaat echter binnen de huidige meer-
derheid geen draagvlak voor.

Les choix à opérer sont basés sur l’adhésion dont 
bénéficient les mesures, et celle-ci est notamment 
déterminée par l’impact économique. Une interdiction de 
vente est ainsi susceptible d’impacter plus lourdement 
un magasin de nuit qu’une station-service située le long 
d’une autoroute.

S’agissant de la distinction entre les boissons alcooli-
sées réfrigérées ou non, le ministre fait observer que des 
avancées ont été réalisées en la matière, après 15 ans 
d’immobilisme. Cette distinction est liée à la volonté 
d’empêcher des achats impulsifs par des personnes 
qui consomment de l’alcool sans attendre.

La distinction entre les stations-service et les resto-
routes tient également au fait qu’il est permis d’escompter 
un contrôle social plus important dans un restaurant.

Dans les hôpitaux également, une distinction est 
opérée entre les boissons alcoolisées réfrigérées ou 
non. Boire un verre de vin à la cafétéria est moins grave 
que d’acheter des casiers de bière réfrigérée dans un 
petit commerce au sein d’un hôpital.

Le projet de loi prévoit en outre d’interdire la vente 
de produits du tabac dans les commerces alimentaires 
de plus de 400 m2. Les commerces alimentaires de 
plus grande superficie sont des supermarchés souvent 
fréquentés par des familles avec enfants. Le ministre 
estime qu’y retirer prioritairement les produits du tabac 
de la vue, voire de l’assortiment, constitue une mesure 
positive. Qui plus est, ces grands supermarchés peuvent 
probablement se réorganiser plus facilement que les 
commerces de plus petite taille.

Le projet de loi à l’examen prévoit que l’interdiction 
d’exposition et l’interdiction de vente dans ces grands 
magasins d’alimentation entreront en vigueur simulta-
nément, à savoir le 1er avril 2025, contrairement à ce qui 
était prévu initialement.

La Flandre compte 1.896 immeubles commerciaux 
qui relèvent de la branche principale “produits alimen-
taires” et dont la superficie est supérieure à 400 m², 
90 % d’entre eux sont des supermarchés. La Flandre 
comprend 11.758 magasins alimentaires de moins de 
400 m², dont 4 % sont des supermarchés.

Le ministre n’est pas convaincu par l’amendement 
de Mme Fonck concernant la limite d’âge relative à la 
consommation d’alcool chez les jeunes. Elle donne ainsi 
suite à la demande d’interdire la consommation d’alcool 
chez les moins de 18 ans. Cette mesure ne recueille 
toutefois pas l’adhésion de la majorité actuelle.
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De minister kan zich niet vinden in het verbieden van 
alcoholische dranken met een alcoholgehalte van meer 
dan 16° aan jongeren. Onder die grens bestaan er im-
mers drankjes met likeuraroma’s. Net die producten wil 
de minister uit het consumptiepatroon van minderjarigen 
houden.

Het eenvoudigste is dus voor minderjarigen gewoon 
bier en gewone wijn toe te laten die niet versterkt is met 
alcoholhoudende likeuren.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) vraagt of 
de minister kan bevestigen dat zogeheten “gemuteerde” 
wijnen als porto en sherry, die een met sterkedrank ver-
gelijkbaar alcoholpercentage hebben, als wijn worden 
beschouwd en bijgevolg aan jongeren tussen 16 en 
18 mogen worden verkocht.

De minister antwoordt dat de verkoop van porto en 
sherry aan minderjarigen verboden is, aangezien het in 
beide gevallen gaat om sterkedrank met toegevoegde 
alcohol.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) verduidelijkt 
dat er bij de productie van die dranken geen alcohol wordt 
toegevoegd, maar dat er sprake is van een chemisch 
proces waarbij de gisting veel sneller wordt stopgezet.

De minister geeft nog mee dat de verkoop van porto 
aan minderjarigen momenteel wordt toegestaan, maar 
dat dat in de toekomst niet langer het geval zal zijn.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) vraagt op 
welke bepaling van de wetgeving dat verbod gebaseerd is.

De minister verwijst naar de in de memorie van toe-
lichting vermelde lijst van dranken waarvan de verkoop 
aan min-18-jarigen verboden is.

Volgens mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) 
komt die lijst niet voor in de wettekst.

De minister wijst erop dat die lijst eveneens met de 
FOD Economie is doorgesproken. Misschien dient de 
lijst ten behoeve van de bespreking in de plenaire zitting 
nader te worden uitgewerkt.

Volgens de minister zijn de nieuwe regels duidelijker en 
strikter dan de huidige regelgeving wat de nagestreefde 
doelstelling betreft, namelijk voorkomen dat jongeren 
aan sterkere dranken worden blootgesteld.

In het huidige ontwerp worden kleinhandelaars verplicht 
om bij de verkoop van tabaksproducten aan klanten die 

Le ministre ne peut pas adhérer à l’interdiction de 
vendre, de servir ou d’offrir à des jeunes des boissons 
alcoolisées dont le taux d’alcool dépasse 16°. Sous cette 
limite, il existe en effet des boissons ayant des arômes 
de liqueurs. Ce sont précisément ces produits que le 
ministre souhaite exclure des habitudes de consomma-
tion des jeunes.

La solution la plus simple consiste donc à autoriser 
aux jeunes à consommer de la bière et du vin ordinaires, 
dont le taux d’alcool n’est pas relevé par des liqueurs 
alcoolisées.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) demande au 
ministre de bien vouloir confirmer que les vins mutés, 
tels que le porto et le sherry, avec un degré d’alcoolémie 
similaire aux spiritueux sont considérés comme du vin et 
peuvent donc être vendus aux jeunes entre 16 et 18 ans.

Le ministre répond que le porto et le sherry sont 
interdits pour les mineurs. Il s’agit en effet de boissons 
spiritueuses avec de l’alcool ajouté.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) précise qu’il ne 
s’agit pas d’alcool ajouté mais d’un processus chimique 
où la fermentation est interrompue beaucoup plus vite.

Le ministre ajoute que le porto est actuellement auto-
risé pour les mineurs mais que ce ne sera plus le cas.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) demande sur 
quel point de la législation cette interdiction est basée.

Le ministre renvoie à cet effet à la liste dans l’exposé 
des motifs de boissons interdites aux jeunes de moins 
de 18 ans.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) insiste que cette 
liste n’est pas reprise dans le texte de loi.

Le ministre rappelle que cette liste a également fait 
l’objet de discussions avec le SPF Économie. Peut-être 
faut-il établir une liste encore plus étoffée pour le débat 
en séance plénière.

Le ministre est d’avis que les nouvelles règles sont 
plus claires et plus strictes que la réglementation actuelle 
par rapport à l’objectif visé, à savoir éviter d’exposer les 
jeunes à des boissons plus fortes.

Actuellement, les commerçants ont l’obligation de 
demander une preuve d’identité lors de l’achat de produits 
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jonger dan 25 jaar lijken, een identiteitsbewijs te vragen. 
De minister heeft er niets op tegen dat die regel tot het 
verkopen van alcohol zou worden uitgebreid, maar 
momenteel bestaat daarover enkel consensus voor de 
verkoop van tabaksproducten.

In de Franse tekst van artikel 4 van het wetsontwerp 
staat: “Les produits de tabac ne peuvent pas être exposés 
aux et dans les points de vente.” Volgens de minister is 
dat een letterlijke vertaling van de Nederlandse bepa-
ling. Het woord “aux” gaat breder dan de binnenruimte 
van een winkel. Zo zou het verbod op het uitstallen van 
tabaksproducten bijvoorbeeld ook gelden op de stoep 
voor de zaak.

Volgens mevrouw Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) zou 
het woord “devant” duidelijker zijn dan het woord “aux”.

De minister antwoordt dat de betekenis “devant” in 
het woord “aux” vervat zit.

Er komt zoals gezegd een Europees initiatief over 
de etikettering.

In de zomer werd mystery shopping georganiseerd. 
De minister wenst daar in geval van overtreding sanc-
ties aan te koppelen. De minister maant echter aan tot 
voorzichtigheid. Men moet toch oppassen voor uitlok-
king, die verboden is.

Wat met de terugbetaling van ontwenningsmiddelen? 
Er loopt een procedure voor terugbetaling voor één 
ontwenningsmiddel voor nicotine bij de Commissie 
Tegemoetkoming Geneesmiddelen (CTG). De minister 
hoopt dat deze procedure tot een positief einde komt.

De minister beschikt niet over unieke wetenschap-
pelijke studies die aangeven wat bijvoorbeeld de impact 
op de verkoop is bij een uitstalverbod of wat de impact 
is bij een verbod op de verkoop van tabaksproducten 
in grote oppervlakten. Er is veel onderzoek dat erop 
wijst dat zichtbaarheid van producten aanzet tot kopen. 
Dus het reduceren van zichtbaarheid moet eigenlijk wel 
werken. Waarom zouden verkopers anders werk maken 
van een aantrekkelijk uitstalraam?

Naar aanleiding van het advies van de Raad van 
State over tijdelijke verkooppunten werd in de memorie 
verduidelijkt dat het niet om een limitatieve opsomming 
gaat. Alle tijdelijke verkooppunten zullen onder het ver-
bod vallen, dus ook een pop-upcafé, een sporttoernooi, 
openluchtevents, allerhande braderijen enzovoort.

Controle op het vragen van de identiteitskaart aan 
iemand die er jonger uitziet dan 25 jaar is volgens de 

du tabac pour toutes les personnes donnant l’impression 
d’avoir moins de 25 ans. Le ministre n’est pas opposé 
à l’idée d’extrapoler cette règle à l’achat d’alcool, mais 
il n’existe actuellement qu’un consensus en matière 
de tabac.

L’article 4 du projet de loi stipule: “Les produits de 
tabac ne peuvent pas être exposés aux et dans les points 
de vente.” Il s’agit, selon le ministre, d’une traduction 
littérale du néerlandais. “Aux” va au-delà d’intérieur 
d’un magasin. Il peut par exemple s’agir d’un trottoir, 
devant un magasin, où il serait interdit d’exposer des 
produits tabac.

Mme Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) est d’avis que 
le mot “devant” au lieu de “aux” serait plus clair.

Le ministre répond que “aux” inclut “devant”.

Comme mentionné précédemment, une initiative euro-
péenne est en préparation au sujet de l’étiquetage.

Un mystery shopping a été réalisé cet été. Le ministre 
souhaite l’assortir de sanctions en cas d’infraction. Il 
appelle toutefois à la prudence. Il faut tout de même 
prendre garde à la provocation, qui est interdite.

Qu’en est-il du remboursement des produits de 
sevrage? Une procédure est en cours auprès de la 
Commission de remboursement des médicaments (CRM) 
en vue du remboursement d’un produit de sevrage nico-
tinique. Le ministre espère une issue positive.

Le ministre ne dispose pas d’études scientifiques 
uniques permettant de mesurer, par exemple, l’impact 
de l’interdiction d’exposition sur la vente ou l’impact 
de l’interdiction de la vente de produits du tabac dans 
des grandes surfaces. Nombre d’études pointent que 
la visibilité des produits incite à les acheter. Réduire la 
visibilité ne peut donc avoir qu’un effet positif. Si tel n’était 
pas le cas, pourquoi les commerçants prendraient-ils la 
peine d’aménager des vitrines attrayantes?

À la suite de l’avis du Conseil d’État concernant 
les points de vente temporaires, il a été précisé dans 
l’exposé des motifs qu’il ne s’agit pas d’une énuméra-
tion limitative. L’interdiction s’appliquera à la totalité des 
points de vente temporaires, donc également à un café 
éphémère, à un tournoi sportif, à des événements en 
plein air, à diverses braderies…

Le ministre estime qu’il est possible de procéder 
à un contrôle en demandant la carte d’identité d’une 
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minister mogelijk. De inspectie kan vaststellen dat een 
bepaalde verkoper deze verplichting niet volgt. Het kan 
wel dat de verkoper te goeder trouw is. De minister stelt 
dat in geval van dispuut de rechtbank geval per geval zal 
oordelen. De minister zal in een eerste fase de nadruk 
leggen op een ondersteunende benadering. De regel 
over de identiteitskaart is voor een verkoper van goede 
wil een hulp.

Het reclameverbod geldt voor alle klassieke tabaks-
producten en voor producten zonder tabak of nicotine. 
Het huidige reclameverbod is ook al van toepassing op 
soortelijke producten.

De minister geeft duiding bij de sancties. De administra-
tieve boetes schommelen tussen 2.000 en 800.000 euro. 
Dit volstaat niet. Daarom wordt er bij de sanctionering 
verder gegaan. Het probleem is dat er veel verschillende 
soorten overtredingen worden vastgesteld, zowel online 
als in fysieke winkels. Er bestaan vele listige manieren 
om publiciteit te maken.

Voor de ziekenhuizen werd voor een stappenplan 
geopteerd. De minister houdt zich nu aan de bereikte 
consensus.

De minister wijst op een veelheid van adviezen van 
de HGR over deze thema’s.

Het klopt dat meerderjarigen tabaksproducten kun-
nen aanschaffen die ze dan later weer verkopen aan 
minderjarigen, maar dit is wel een inbreuk. Controle is 
natuurlijk niet eenvoudig maar men moet zich toch aan 
de wet houden. De wet geeft een signaal terwijl controle 
niet altijd makkelijk is.

De minister stelt dat het moeilijk is te werken op de 
hoeveelheid verkochte alcohol. Dan moeten er bepalin-
gen over tijd en plaats in de wet ingeschreven worden.

De minister is het ermee eens dat er nog gewerkt 
kan worden op de prijzen van alcohol en tabak. Daar 
bestaat echter geen draagvlak voor. Er zal wel voor het 
alcoholbeleid een analyse komen van minimum unit 
pricing. Daar werd een werkgroep voor opgericht en 
ook de HGR buigt zich daarover.

De minister is de HGR gevolgd wat betreft de smaak-
jes van de e-sigaretten. De HGR had in zijn laatste 
advies niet gepleit voor een verbod op smaakjes. De 
smaakjes kunnen interessant zijn voor een stoppende 
roker. De minister beseft dat er voor een eventueel 

personne qui donne l’impression d’avoir moins de 25 ans. 
L’inspection peut constater qu’un vendeur donné ne 
respecte pas cette obligation. Il se peut, en revanche, 
que le vendeur soit de bonne foi. Le ministre indique 
qu’en cas de litige, le tribunal se appréciera la situation 
au cas par cas. Dans un premier temps, le ministre 
mettra l’accent sur une approche pédagogique. La règle 
relative à la carte d’identité représente une aide pour 
tout vendeur de bonne volonté.

L’interdiction de publicité s’applique à l’ensemble 
des produits classiques du tabac et aux produits sans 
tabac ni nicotine. L’interdiction de publicité actuelle est 
également déjà applicable aux produits similaires.

Le ministre précise les sanctions. Les amendes admi-
nistratives varient entre 2.000 et 800.000 euros. Ce 
n’est pas suffisant. Les sanctions sont dès lors durcies. 
Le problème est que de nombreux types d’infraction 
différents sont constatés, tant en ligne que dans des 
magasins physiques. Il existe de nombreuses manières 
rusées de faire de la publicité.

Concernant les hôpitaux, c’est un plan par étapes qui 
a été retenu. Le ministre s’en tient au consensus atteint.

Le ministre renvoie à une multitude d’avis du CSS 
concernant ces thèmes.

Il est exact que des clients majeurs peuvent acheter 
des produits du tabac pour les revendre ensuite à des 
mineurs, mais il s’agit bien d’une infraction. Il n’est 
certes pas simple de l’établir, mais il faut tout de même 
respecter la loi. La loi envoie un signal, même si son 
application n’est pas toujours aisée à contrôler.

Le ministre indique qu’il est difficile d’agir sur la quantité 
d’alcool vendu. Il convient pour ce faire d’insérer dans 
la loi des dispositions relatives au temps et au lieu.

Le ministre estime, lui aussi, que les prix de l’alcool et 
du tabac pourraient encore être modifiés, mais indique que 
ce projet ne trouve pas d’écho favorable. En revanche, 
en ce qui concerne la politique en matière d’alcool, une 
analyse sera réalisée à propos du prix minimum par unité 
d’alcool. Un groupe de travail a été mis en place à cet 
effet et le CSS se penche également sur cette question.

Le ministre s’est conformé au dernier avis rendu par 
le CSS sur les arômes des e-cigarettes. Dans cet avis, 
le CSS ne préconisait pas d’interdire ces arômes, qui 
peuvent présenter des avantages pour les fumeurs 
en cours de sevrage. Le ministre est conscient qu’il 
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verbod argumenten pro en contra zijn. Dit kan later nog 
bekeken worden.

De minister erkent dat er te weinig aan alcoholpreven-
tie gedaan wordt. De minister heeft bij de HGR gepolst 
naar nog andere innovatieve ideeën om de feitelijke 
leeftijd waarop jonge mensen alcohol beginnen te con-
sumeren te verhogen. De FOD Volksgezondheid heeft 
een werkgroep “Preventie” in het leven geroepen om 
de gefedereerde entiteiten ertoe aan te zetten te gaan 
samenzitten en ideeën over preventie uit te wisselen.

De minister kan niet oordelen of de gevolgen van 
overmatig gebruik van alcohol en tabak gelijklopend 
zijn. Alcohol en tabak kunnen beide bijzonder schadelijk 
zijn. De maatschappelijke consensus is voor beide wel 
verschillend. Er komen wel meer gegevens waaruit blijkt 
dat alcohol echt een soort van gif is; matig gebruik is 
dus aangewezen.

De minister gaat in op de bescherming van de niet-
rokers. Uitbreidingen van het verbod op roken zijn voor-
zien in een voorontwerp van wet tot wijziging van de 
wet van 22 december 2009. Er wordt voorzien in een 
rookverbod op plaatsen in de buitenlucht waar veel jon-
geren komen. Er wordt nog gewacht op het advies van 
de Raad van State. De minister hoopt het voorontwerp 
te kunnen aanpassen waar nodig en zal dit dan in de 
Kamer indienen.

Er werd inderdaad discussie gevoerd over shishabars. 
Het verbod op rookkamers in de horeca, wat initieel in het 
interfederaal plan zat, is niet door de federale regering 
weerhouden. Een verbod op rookkamers betekent het 
einde van de shishabars. Er wordt wel verduidelijkt in de 
komende wetgeving dat de toegang tot de rookkamers 
(dus ook in de shishabars) verboden is voor minderjarigen. 
De bevoegdheid van de inspectiediensten ter zake wordt 
nog uitgebreid. In geval van meerdere overtredingen 
(dus een rookkamer waar minderjarigen zijn of die niet 
aan de voorwaarden voldoet) zal de inspectiedienst de 
sluiting van de zaak kunnen opleggen.

De werkgroep “Tabaksplan” komt eind deze week 
samen om de stand van de uitvoering van het plan te 
bespreken. Ook over de financiering zal worden overlegd.

De minister stelt dat het probleem van de filters 
Europees aangepakt moet worden. Aangezien de her-
ziening van de Europese richtlijn voor tabakswaren ten 
vroegste verwacht kan worden in 2025, rekent de minister 
daarvoor op de herziening van de richtlijn Single-use 
plastic products onder de bevoegdheid van minister 

existe des arguments en faveur et en défaveur de leur 
éventuelle interdiction. L’examen de ce point pourra se 
poursuivre ultérieurement.

Le ministre reconnaît que la prévention de l’alcoo-
lisme reste insuffisante. Le ministre a interrogé le CSS 
sur l’existence d’idées novatrices pour relever l’âge 
réel auquel les jeunes commencent à consommer de 
l’alcool. Le SPF Santé a mis en place un groupe de travail 
“Prévention” pour encourager les entités fédérées à se 
réunir et à échanger leurs idées en matière de prévention.

Le ministre n’est pas en mesure d’établir si les effets 
de la consommation excessive d’alcool et de tabac sont 
similaires. L’alcool et le tabac peuvent tous deux être 
particulièrement nocifs. Ils sont toutefois généralement 
perçus différemment dans la société. De plus en plus 
de données indiquent néanmoins que l’alcool est une 
sorte de poison qu’il convient donc de consommer avec 
modération.

Le ministre aborde la question de la protection des 
non-fumeurs. L’extension de l’interdiction de fumer est 
envisagée dans un avant-projet de loi modifiant la loi du 
22 décembre 2009. Il est envisagé d’interdire de fumer 
dans les endroits fréquentés par de nombreux jeunes à 
l’extérieur. Le Conseil d’État n’a pas encore rendu son 
avis. Le ministre espère pouvoir modifier l’avant-projet 
si nécessaire et il le déposera ensuite à la Chambre.

Les bars à chicha ont effectivement fait débat. Le 
gouvernement fédéral a décidé de ne pas retenir l’inter-
diction des fumoirs dans l’horeca, préconisée par le 
plan interfédéral. L’interdiction des fumoirs entraînerait 
la fermeture des bars à chicha. Les dispositions légales 
en projet interdiront toutefois aux mineurs d’accéder 
aux fumoirs (y compris dans les bars à chicha). Les 
prérogatives des services d’inspection à cet égard 
seront renforcées. Ces services pourront imposer la 
fermeture de tout établissement en cas d’infractions 
répétées (présence de mineurs dans un fumoir ou fumoir 
ne répondant pas aux conditions applicables).

Le groupe de travail “Plan tabac” se réunira à la fin 
de cette semaine pour discuter de l’avancement de la 
mise en œuvre du plan. La question du financement 
sera également abordée.

Le ministre estime que la problématique des filtres 
doit être abordée à l’échelle européenne. La révision 
de la directive européenne sur les produits du tabac 
n’étant pas attendue avant 2025 au plus tôt, le ministre 
espère que la directive sur les produits en plastique à 
usage unique, qui relève de la compétence de la ministre 
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Zakia Khattabi. De herziening van deze richtlijn was 
al eerder gepland. De minister heeft alvast zijn visie 
doorgestuurd naar de Europese Commissie. Voor filters 
zijn er nog wettelijke voorwaarden waaraan voldaan 
moet worden. Filters mogen de smaak, de geur en 
de intensiteit van de rook van het tabaksproduct niet 
wijzigen en mogen niets op hun etikettering hebben 
staan waaruit gezondheidsvoordelen bij het gebruik 
van de filter afgeleid zouden kunnen worden. Door de 
wijziging van het koninklijk besluit “verpakkingen” zul-
len er meer voorwaarden zijn die leiden tot een nuttige 
standaardisering met betrekking tot het uitzicht van de 
verpakkingen van filters.

De minister verwijst naar het geratificeerde WHO-
kaderverdrag, dat stelt dat de tabakslobby geen inmen-
ging kent in beleidsvoorbereidend werk. De industrie 
stuurt regelmatig uitnodigingen tot overleg naar de 
diensten van de minister. Daar wordt niet op ingegaan. 
Communicatie met de tabaksindustrie wordt beperkt tot 
schriftelijke communicatie. Voor technische vragen kan 
de tabaksindustrie schriftelijk contact opnemen met de 
FOD Volksgezondheid. Het Tabaksplan voorziet erin 
dat een transparantieregister zal worden opgesteld 
tegen eind 2024. De FOD Volksgezondheid bereidt dit 
register voor en stelt richtlijnen op om interferentie van 
de tabaksindustrie te minimaliseren.

De minister treedt het voorstel om gratis water ter 
beschikking te stellen bij. Dit is echter een maatregel 
die in de preventie kadert. Qua bevoegdheidsverdeling 
vormt dat dus een kluwen.

In het interfederaal plan over de werkvloer zijn de ac-
ties nrs. 69-71 gelinkt aan een sensibiliseringscampagne 
met de sociale partners in de schoot van de NAR over 
het belang van cao nr. 100, die een preventiepolitiek in 
het arbeidsreglement wil invoeren. Het accent wordt 
op de tweede fase van die cao gelegd die, gezien haar 
facultatief karakter, onvoldoende is om in de onderne-
mingen in werk te laten treden. Voor het opnemen van 
een echte preventiepolitiek in het arbeidsreglement is 
er nog werk aan de winkel.

De minister besluit. Er werd gekozen voor een staps-
gewijze benadering omdat er naar consensus gezocht 
wordt. Deze consensus is essentieel. Het gaat om een 
strijd op alle fronten met als doelstelling een rookvrije 
generatie. Vandaar de klemtoon op wat nog komt aan 
wetgeving voor het verwijderen van tabak uit plaatsen 
waar kinderen komen, en het verwijderen van rokers 
uit plaatsen waar kinderen komen. Ook worden er voor 
alcohol belangrijke stappen gezet die prioritair gericht 

Zakia Khattabi, sera revue à cette fin. La révision de 
cette directive avait déjà été prévue antérieurement. Le 
ministre a d’ores et déjà fait part de son point de vue à 
la Commission européenne. Les filtres doivent continuer 
à satisfaire à certaines conditions légales. Les filtres 
ne peuvent pas modifier le goût, l’odeur ou l’intensité 
de la fumée du produit du tabac et leur étiquetage ne 
peut comporter aucun élément dont l’utilisateur pour-
rait déduire qu’ils sont bénéfiques pour la santé. Les 
nouvelles règles qui découleront de la modification 
de l’arrêté royal sur les emballages prévoiront plus de 
conditions qui permettront d’uniformiser utilement les 
emballages des filtres.

Le ministre souligne que la Convention-cadre de l’OMS 
a été ratifiée et qu’elle vise à prévenir toute ingérence du 
lobby du tabac au cours de la préparation des politiques 
menées. L’industrie invite régulièrement les services du 
ministre à se concerter avec elle. Il n’est jamais donné 
suite aux sollicitations de ce type. La communication 
avec l’industrie du tabac se déroule exclusivement 
par écrit. Pour toute question technique, l’industrie du 
tabac peut prendre contact, par écrit, avec le SPF Santé 
publique. Le Plan tabac prévoit la mise en place d’un 
registre de transparence avant la fin de l’année 2024. Le 
SPF Santé publique prépare ce registre et élabore des 
lignes directrices visant à réduire autant que possible 
les interférences de l’industrie du tabac.

Le ministre se rallie à la proposition de mettre de l’eau 
gratuitement à disposition. Cependant, il s’agit d’une 
mesure qui relève de la prévention. Par conséquent, 
cette question est complexe à l’égard de la répartition 
des compétences.

Les actions nos 69 à 71 du plan interfédéral relatif au 
lieu de travail renvoient à une campagne de sensibilisation 
organisée en association avec les partenaires sociaux 
au sein du CNT sur l’importance de la CCT n° 100, 
laquelle entend inscrire des mesures préventives dans 
les règlements de travail. Cette campagne met l’accent 
sur la deuxième phase de cette convention qui, compte 
tenu de son caractère facultatif, n’a pas été suffisam-
ment mise en œuvre dans les entreprises. Beaucoup de 
choses restent à faire pour que les règlements de travail 
soient assortis d’une véritable politique de prévention.

Le ministre conclut en indiquant que si une approche 
par étapes a été retenue, c’est parce qu’un consensus 
est recherché. Ce consensus est essentiel. Il importe 
de lutter sur tous les fronts pour atteindre l’objectif d’une 
génération sans tabac. C’est pourquoi l’accent est mis 
sur les règles légales à venir pour exclure le tabac 
des lieux fréquentés par les enfants et pour éloigner 
les fumeurs de ces lieux. Des mesures importantes 
seront par ailleurs prises en matière de consommation 
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zijn op jongeren. Dit is een strijd die mondiaal, Europees 
en Belgisch gevoerd wordt. De minister stelt dat de 
tabaksindustrie geen enkele toekomst heeft.

C. Replieken en bijkomende antwoorden

Mevrouw Mieke Claes (N-VA) stelt dat het werk nog 
niet af is. De spreekster kan zich vinden in een hele reeks 
maatregelen die in het wetsontwerp worden voorgesteld. 
Het is een grote stap in de goede richting. De spreek-
ster hoopt op meer ambitie in de toekomst. Toch heeft 
de spreekster nog reserves, want de minister heeft niet 
alle twijfel weggenomen.

Mevrouw Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) stelt dat de 
HGR reeds aanbeveelt maximaal 10 eenheden alcohol 
per week te nuttigen en dit verspreid over meerdere da-
gen. Daarvoor is het nodig dat de etikettering informatie 
bevat over het aantal reële eenheden alcohol.

Ierland heeft reeds in 2018 de vraag aan de Europese 
Unie gesteld over de gezondheidswaarschuwingen op 
de etiketten. In 2022 ontving Ierland haar notificatie 
zonder bezwaar. Deze beslissing kan als jurisprudentie 
worden gezien en dat betekent toch een vooruitgang. Een 
harmonisering op Europees niveau is echter wenselijk.

De minister stelt dat Ierland uitgenodigd wordt op de 
conferentie die tijdens het Belgisch voorzitterschap zal 
georganiseerd worden om positieve ervaringen te delen.

Mevrouw Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) stelt dat 
Ierland zeer ambitieuze alcohol- en tabaksplannen heeft. 
Zal het tijdens deze vergadering enkel gaan over alcohol? 
Of worden ook tabak en de ervan afgeleide producten 
besproken? Het is trouwens interessant het verbod op de 
wegwerpvapeproducten op de agenda te plaatsen. Een 
aantal EU-landen hebben een TRIS-procedure opgestart, 
wat toch enige tijd in beslag zal nemen. Daarom is het 
interessant het verbod op de wegwerpvapeproducten al 
tijdens de Europese bijeenkomst te behandelen.

Mevrouw Dominiek Sneppe (VB) merkt op dat er naar 
een consensus gezocht werd voor het alcoholaanbod in 
de ziekenhuizen. Er wordt nu een onderscheid gemaakt 
tussen gekoelde en niet-gekoelde dranken. Het gaat dus 
vooral om bier dat niet gekocht kan worden, maar rode 
wijn kan wel gekocht worden. Dit is toch absurd in de 
context van een ziekenhuis. Waarom geen totaalverbod?

d’alcool. Elles cibleront prioritairement les jeunes. Ce 
combat est mené aux niveaux mondial, européen et 
belge. Le ministre affirme que l’industrie du tabac n’a 
pas le moindre avenir.

C. Répliques et réponses complémentaires

Mme Mieke Claes (N-VA) estime que le travail n’est pas 
encore terminé. L’intervenante soutient de nombreuses 
mesures du projet de loi, qui vont dans la bonne direc-
tion. L’intervenante espère cependant que des mesures 
plus ambitieuses seront prises à l’avenir. L’intervenante 
maintient néanmoins ses réserves, car le ministre n’a 
pas levé tous les doutes à cet égard.

Mme Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) indique que le 
CSS recommande déjà de ne pas consommer plus de 
dix unités d’alcool par semaine et sur plusieurs jours. Il 
convient donc que les étiquettes mentionnent le nombre 
d’unités d’alcool réelles.

En 2018, l’Irlande a déjà demandé à l’Union euro-
péenne si les avertissements sanitaires étaient autorisés 
sur les étiquettes. En 2022, la notification adressée à 
l’Irlande ne mentionnait aucune objection. Cette déci-
sion peut être considérée comme faisant jurisprudence 
et constitue déjà une avancée. Une harmonisation au 
niveau européen serait néanmoins souhaitable.

Le ministre déclare que l’Irlande sera invitée à la 
conférence organisée sous la présidence belge en vue 
du partage de son expérience positive en la matière.

Mme Laurence Hennuy (Ecolo-Groen) évoque les 
plans très ambitieux de l’Irlande en matière de lutte 
contre l’alcool et le tabac. Elle demande si la réunion en 
cours sera limitée à l’alcool ou si la question du tabac 
et de ses produits dérivés y sera également débattue. 
Il serait d’ailleurs intéressant d’inscrire l’interdiction 
de la vapoteuse jetable à l’ordre du jour. Étant donné 
que plusieurs États membres de l’Union ont engagé 
une procédure TRIS qui risque de prendre du temps, il 
serait intéressant de déjà débattre de l’interdiction de 
la vapoteuse jetable lors de la rencontre européenne.

Mme Dominiek Sneppe (VB) évoque la recherche d’un 
consensus en ce qui concerne l’offre d’alcool dans les 
hôpitaux. Une distinction sera dorénavant opérée entre 
les boissons réfrigérées et non réfrigérées, avec pour 
principale conséquence que l’on ne pourra pas acheter 
de la bière, mais bien du vin rouge. Selon l’intervenante, 
c’est néanmoins absurde dans le contexte hospitalier. 
Elle demande pourquoi l’interdiction ne sera pas totale?
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En de consensusoplossing over de tankstations aan 
autosnelwegen zal enkel het probleem doen verschuiven 
naar de nachtwinkels, met nog meer overlast als gevolg.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) vindt de ant-
woorden van de minister niet overtuigend. De minister 
verwees naar de jarenlange stilstand, maar er wordt nu 
ook geen grote vermindering van verkooppunten voor 
tabak ingevoerd. Er zijn nog 1.900 verkooppunten in 
Vlaanderen. Ook voor alcohol gaat de minister niet ver 
genoeg. De spreekster verwijst naar de commentaar die 
gegeven werd op het plan van de Société Scientifique 
de Médecine Générale (SSMG). Voor etikettering ver-
wijst de minister naar een Europese conferentie. Maar 
de minister had toch al informatie over de eenheden 
alcohol kunnen geven? De minister stelt dat de tabaks-
industrie geen toekomst heeft. Maar hoe staat het met 
de toekomst van de alcoholindustrie?

De spreekster is van oordeel dat het voorliggende 
wetsontwerp niet ambitieus genoeg is.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) gaat in op 
de antwoorden van de minister over tabak. De spreek-
ster herinnert eraan dat het koninklijk besluit van 13 april 
2019 betreffende de gestandaardiseerde verpakking 
van sigaretten, roltabak en waterpijptabak al bestaat. 
Artikel 5 stelt dat de verpakkingseenheden en de bui-
tenverpakkingen één kleurnuance hebben. Voor de bin-
nenkant van de verpakkingseenheden kan de fabrikant 
kiezen tussen twee kleurnuances. De minister stelt de 
kleurnuances vast. De spreekster begrijpt de minister 
niet wanneer hij stelt dat hij zich gaat inspannen voor de 
neutrale verpakking want de wetgeving bestaat al. Zijn 
er dan lacunes in de huidige wetgeving? De spreekster 
stelt dat zij deze strijd al lang voert.

De wet wordt echter niet nageleefd voor een geassi-
mileerd product waarbij kinderen de grootste doelgroep 
vormen. Er is een marketing op de verpakking van de 
e-sigaret die werkelijk enorm is; de e-sigaret valt niet 
onder het koninklijk besluit van 2019.

De minister kondigt wetgeving aan maar hij heeft de 
e-sigaret buiten beschouwing gelaten. De e-sigaret kan 
rokers aanzetten tot minder verbruik van tabak. Maar 
waarom wordt reclame voor de e-sigaret die specifiek 
op jonge niet-rokers gericht is en als opstap dient voor 
het gebruik van tabak niet aangepakt? Deze reclame, de 
lay-out, de kleuren zijn op dit jonge publiek gericht. Voor 
deze jongeren kan de e-sigaret een eerste stap zijn naar 
roken. Waarom worden voor de e-sigaret niet dezelfde 
reclameregels opgelegd als voor tabaksproducten? 
Waarom geen neutrale verpakking voor de e-sigaret? 

Quant au consensus concernant les stations-ser-
vices le long des voies rapides, il ne fera que reporter 
le problème sur les magasins de nuit et qu’augmenter 
les nuisances.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) estime que les ré-
ponses du ministre ne sont pas convaincantes. Le ministre 
a dénoncé des années d’immobilisme, mais on n’observe 
pas non plus aujourd’hui de réduction substantielle du 
nombre de points de vente de tabac. La Flandre en 
compte encore 1.900. Concernant l’alcool, le ministre 
ne va pas assez loin non plus. L’intervenante renvoie au 
commentaire relatif au plan de la Société scientifique de 
médecine générale (SSMG). Concernant l’étiquetage, 
le ministre renvoie à une conférence européenne. Le 
ministre aurait toutefois déjà pu fournir des informations 
sur les unités d’alcool. Il affirme que l’industrie du tabac 
n’a pas d’avenir. Qu’en est-il de l’avenir de l’industrie 
des boissons alcoolisées?

L’intervenante estime que le projet de loi à l’examen 
n’est pas suffisamment ambitieux.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) réagit aux 
réponses du ministre concernant le tabac. L’intervenante 
rappele qu’on dispose déjà de l’arrêté royal du 13 avril 
2019 relatif au paquet standardisé des cigarettes, du 
tabac à rouler et du tabac à pipe à eau, qui dispose, 
en son article 5, que les unités de conditionnement et 
les emballages extérieurs sont d’une seule nuance de 
couleur, que le fabricant peut choisir, pour l’intérieur 
des unités de conditionnement, entre deux nuances de 
couleur et que le ministre fixe les nuances de couleur. 
L’intervenante ne comprend pas les efforts annoncés 
par le ministre en vue de l’instauration d’un emballage 
neutre, car la législation existe déjà. La législation actuelle 
présente-t-elle des lacunes? L’intervenante souligne 
qu’il s’agit d’un combat qu’elle a mené de longue date.

La loi n’est toutefois pas respectée pour un produit 
assimilé dont les enfants sont le principal groupe cible. 
Le marketing qui s’applique à l’emballage de la cigarette 
électronique est réellement considérable. Or, l’arrêté royal 
de 2019 ne s’applique pas à la cigarette électronique.

Le ministre annonce des dispositions légales, mais 
il n’a pas tenu compte de la cigarette électronique. Or, 
elle peut inciter les fumeurs à réduire leur consomma-
tion de tabac. Pourquoi la publicité pour les cigarettes 
électroniques, qui cible spécifiquement les jeunes non-
fumeurs et sert de tremplin vers le tabagisme, n’est-elle 
toutefois pas abordée? Cette publicité, son lay-out et 
ses couleurs ciblent les jeunes. Pour eux, la cigarette 
électronique peut être une première étape vers la taba-
gisme. Pourquoi ne pas la soumettre aux mêmes règles 
publicitaires que les produits de tabac? Pourquoi ne lui 
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De spreekster roept de minister op het koninklijk besluit 
van 2019 te wijzigen en van toepassing te maken op de 
e-sigaret.

De antwoorden van de minister over de shishabars 
blijven onduidelijk. Respecteren die bars de huidige 
wetgeving? Kunnen de shishabars verder doen? Wat 
met het personeel dat in zo een bar werkt en wat met 
de niet-rokers? Het lijkt alsof de shishabars over een 
regime sui generis beschikken. De spreekster vraagt 
zich af of ze de strijd die ze jaren geleden voerde over 
passief roken tot aan het Grondwettelijk Hof opnieuw 
moet voeren.

Het wetsontwerp versterkt dit gunstregime alleen en 
stelt het personeel dat er werkt bloot aan grote gezond-
heidsrisico’s. Het gaat hier niet enkel om longkanker. 
Vrouwen die in de horeca werkten en blootgesteld 
werden aan rook (terwijl ze zelf niet-roker waren), bleken 
vaker aan borstkanker te lijden. De spreekster begrijpt 
dit uitzonderingsstelstel voor de shishabars niet. Het 
gaat immers om een gesloten plek waar gerookt wordt.

Mevrouw Fonck gaat verder in op de bepalingen 
over alcoholgebruik en alcoholische producten. De mi-
nister kiest ervoor reclame voor alcohol te behouden; 
de spreekster is het niet eens met die keuze. Mevrouw 
Fonck hoopt dat de gezondheidswaarschuwing zich niet 
beperkt tot de boodschap dat er 10 eenheden alcohol 
per week geconsumeerd mogen worden.

De spreekster stelt dat op snelwegen iedereen met 
de auto rijdt. En de consumptie van alcohol is gevaarlijk 
voor de verkeersveiligheid van de chauffeur zelf, voor 
de inzittenden van hun voertuig en voor de medeweg-
gebruikers. Een snelweg is dus geen plaats voor verkoop 
van alcohol, of het nu dag of nacht is.

Mevrouw Fonck gaat in op de leeftijdsbeperkingen. 
De spreekster vindt de uitleg van de minister verwar-
rend. Alcoholpops mogen toch niet verkocht worden aan 
minderjarigen? Het is inderdaad zo dat het verbod niet 
gerespecteerd wordt, maar daar gaat deze wetgeving 
niets aan veranderen.

De memorie van toelichting omschrijft wat verboden is 
voor jongeren van 16 tot 18 jaar maar dit wordt niet in het 
ontwerp hernomen. Dat is problematisch. De spreekster 
dringt opnieuw aan op een totaal verkoopverbod voor 
alcohol voor jongeren onder de 18 jaar. Dit verbod zal de 
alcoholconsumptie bij de jongeren maximaal afremmen 
en hen op neurologisch vlak beschermen. 

impose-t-on pas un emballage neutre? L’intervenante 
appelle le ministre à modifier l’arrêté royal de 2019 afin 
qu’il s’applique également à la cigarette électronique.

Les réponses du ministre concernant les bars à chicha 
demeurent floues. Ces bars respectent-ils la législation 
actuelle? Peuvent-ils poursuivre leurs activités? Quid 
du personnel qui y travaille et des non-fumeurs? On 
a le sentiment que les bars à chicha sont soumis à un 
régime sui generis. L’intervenante se demande si elle 
ne devrait pas réitérer la lutte qu’elle a menée il y a 
plusieurs années contre le tabagisme passif jusqu’à la 
Cour constitutionnelle.

Le projet de loi renforce ce régime de faveur et expose 
le personnel qui y travaille à des risques élevés en matière 
de santé qui ne se limitent pas au cancer du poumon. 
Les femmes qui ont travaillé dans l’horeca et ont été 
exposées au tabagisme (alors qu’elles ne fumaient pas) 
ont développé plus de cancers du sein que la moyenne. 
L’intervenante ne comprend pas le régime d’exception 
accordé aux bars à chicha, car il s’agit de lieux fermés 
où l’on fume.

Mme Fonck aborde ensuite les dispositions relatives 
à la consommation d’alcool et de produits alcoolisés. Le 
ministre a décidé de maintenir la publicité pour les bois-
sons alcoolisées. L’intervenante désapprouve ce choix. 
Mme Fonck espère que l’avertissement sanitaire ne se 
limitera pas au message selon lequel une consomma-
tion de dix unités d’alcool par semaine est acceptable.

L’intervenante indique que les autoroutes sont fré-
quentées par des automobilistes et que sur les routes, 
la consommation d’alcool nuit à la sécurité du chauffeur, 
de ses passagers et des autres usagers de la route. Les 
autoroutes ne sont donc pas des lieux indiqués pour la 
vente d’alcool, de jour comme de nuit.

Mme Fonck aborde ensuite les restrictions liées à 
l’âge. L’intervenante estime que l’explication du ministre 
prête à confusion. N’est-il pas interdit de vendre des 
alcopops aux mineurs? Il est vrai que cette interdiction 
n’est pas respectée, mais la législation en projet n’y 
changera rien.

L’exposé des motifs décrit ce qui est  interdit aux 
mineurs de 16 à 18 ans mais cela n’est pas repris dans 
la loi. Cela pose problème. L’intervenante  réinsiste sur 
l’interdiction totale de vente d’alcool jusqu’à 18 ans avec 
la volonté de freiner au maximum la consommation chez 
les jeunes et les protéger sur le plan neurologique. 
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De spreekster begrijpt niet hoe de minister het ge-
maakte onderscheid tussen gekoelde en niet-gekoelde 
dranken rechtvaardigt.

Voor de etikettering komt er dus een conferentie waar 
deze problematiek besproken zal worden. De spreekster 
stelt dat er tot daden overgegaan moet worden. Er wer-
den al een aantal beslissingen genomen op Europees 
niveau. Er zijn meer obstakels met betrekking tot etiket-
tering. De spreekster roept de minister op zijn politieke 
verantwoordelijkheid te nemen en het aantal eenheden 
alcohol te vermelden alsook het aantal calorieën.

De minister wijst op een juridisch probleem aangaande 
de verpakking van tabak. De Europese wetgeving laat 
toe dat er gewerkt wordt aan neutrale verpakking voor 
tabaksproducten maar niet voor e-sigaretten. Het is 
nuttiger zich in te schrijven in een Europese aanpak die 
toelaat te werken op de verpakking van tabaksproducten 
waarvoor nog werk op de plank ligt.

De minister is het eens met de opmerkingen over de 
perverse marketing voor de e-sigaret die door de tabaks-
industrie gevoerd wordt en die zich sterk op jongeren 
richt. De minister wil de wegwerp-e-sigaret verbieden. 
De minister hoopt tegen maart 2024 een advies van de 
Europese Commissie te ontvangen zodat hij nog tijdens 
deze legislatuur aan dat verbod kan werken.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) volgt de 
minister voor een verbod op de wegwerp-e-sigaret. De 
agressieve, ongeziene en gerichte marketing die voor 
de wegwerp-e-sigaret gevoerd wordt moet een halt toe-
geroepen worden. De wetgeving op de e-sigaret hield 
geen rekening met het plan van de tabaksindustrie de 
e-sigaret aantrekkelijk te maken, ook voor niet-rokers. 
De e-sigaret bleek een val te zijn. Het klopt dat de e-
sigaret rokers kan helpen hun verbruik te verminderen 
of zelfs te beëindigen. Maar diezelfde e-sigaret kan ook 
een opstap betekenen voor jongeren naar het roken van 
tabak. En dat moet gestopt worden. 

III. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN 
STEMMINGEN

Artikel 1

Dit artikel bepaalt de constitutionele bevoegdheids- 
grondslag.

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

L’intervenante ne comprend pas comment le ministre 
justifie la distinction opérée entre les boissons réfrigérées 
et non réfrigérées.

La question de l’étiquetage sera donc débattue lors 
d’une conférence. L’intervenante indique qu’il faut prendre 
des mesures. Plusieurs décisions ont déjà été prises 
au niveau européen. On constate plus de blocages en 
matière d’étiquetage. L’intervenante appelle le ministre 
à prendre ses responsabilités sur le plan politique et à 
imposer la mention du nombre d’unités d’alcool et éven-
tuellement aussi en termes d’information sur les calories.

Le ministre souligne un problème juridique en ce qui 
concerne l’emballage du tabac. La législation européenne 
permet de prévoir un emballage neutre pour les produits 
de tabac, mais pas pour les cigarettes électroniques. 
Il serait plus utile de s’inscrire dans le cadre européen, 
qui permet de travailler sur l’emballage des produits du 
tabac, où tout n’a pas encore été fait.

Le ministre partage les observations selon lesquelles 
l’industrie du tabac se livre à un marketing pervers en 
faveur de la cigarette électronique qui cible essentielle-
ment les jeunes. Le ministre souhaite interdire la cigarette 
électronique jetable. Il espère obtenir, en mars 2024, un 
avis de la Commission européenne qui lui permettra 
d’élaborer cette interdiction sous l’actuelle législature.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) rejoint le ministre 
dans sa volonté d’interdire la cigarette électronique 
jetable. Il faut mettre fin au marketing agressif, inouï 
et ciblé déployé en faveur de la cigarette électronique 
jetable. La législation sur la cigarette électronique n’a pas 
tenu compte du plan de l’industrie du tabac de rendre 
l’e-cigarette attractive, même pour les non-fumeurs. Il 
apparaît que la cigarette électronique est un piège. S’il 
est vrai qu’elle peut aider certains fumeurs à réduire leur 
consommation, voire à arrêter de fumer, elle peut aussi 
être, pour les jeunes, un tremplin vers le tabagisme, et 
il convient d’enrayer cette tendance. 

III. — DISCUSSION DES ARTICLES ET  
VOTES

Article 1er

Cet article fixe le fondement constitutionnel de la 
compétence.

Il ne donne lieu à aucune observation.

L’article 1er est adopté à l’unanimité.
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Art. 2

Over dit artikel worden geen opmerkingen ge- 
formuleerd.

Artikel 2 wordt eenparig aangenomen.

Art. 3

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 4 (DOC 55 3764/002) in dat ertoe strekt de 
verkoop van alcoholische dranken in verkooppunten en 
tankstations aan snelwegen te verbieden.

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 9 (DOC 55 3764/002) dat ertoe strekt een 
algemeen verbod in te voeren op de verkoop, het serveren 
of aanbieden van om het even welke alcoholische drank 
aan jongeren onder de achttien jaar

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 2 (DOC 55 3764/002) in (dat een amendement 
is in bijkomende orde op amendement n° 9), dat ertoe 
strekt de verkoop, het serveren of aanbieden van om 
het even welke alcoholische drank te verbieden aan 
jongeren onder de 16 jaar en de verkoop, het serveren 
of aanbieden van om het even welke alcoholische drank 
met een alcoholgehalte van meer dan 16° aan jongeren 
tussen 16 en 18 jaar

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Mevrouw Fonck vult aan dat het verbod op alcohol-
pops onder de 18 jaar niet wordt gerespecteerd. Het 
amendement poogt de problematiek van de verkoop van 
bier, wijnen en cider die als wijn verkocht wordt maar 
een hoger alcoholgehalte kunnen bevatten, op te lossen. 
De toelichting vermeldt dit maar in de artikelen van het 
ontwerp is hierover niets terug te vinden. In het ontwerp 
wordt verwezen naar toegevoegde sterkt drank terwijl er 
in natuurlijke dranken met een hoog alcoholpercentage 
geen sterke drank toegevoegd wordt. Het artikel moet 
dus in die zin vervolledigd worden.

De verkoop van bier en wijn aan minderjarigen is ver-
boden wanneer er sterke drank aan toegevoegd wordt. 
Maar bier en wijn waar geen sterke drank aan toegevoegd 

Art. 2

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 2 est adopté à l’unanimité.

Art. 3

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 4 (DOC 55 3764/002) tendant à interdire la 
vente de boissons alcoolisées dans les points de vente 
et stations-service situés sur le domaine des autoroutes.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 9 (DOC 55 3764/002) tendant à introduire 
une interdiction générale de vendre, de servir ou d’offrir 
toute boisson alcoolisée aux jeunes de moins de 18 ans.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 2 (DOC 55 3764/002) (qui est un amendement 
subsidiaire à l’amendement n° 9) tendant à introduire une 
interdiction générale de vendre, de servir ou d’offrir toute 
boisson alcoolisée aux jeunes de moins de 16 ans et de 
vendre, de servir ou d’offrir toute boisson alcoolisée dont 
le taux d’alcool dépasse 16° aux jeunes de 16 à 18 ans.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

Mme Fonck ajoute que l’interdiction de vendre des 
alcopops à des jeunes de moins de 18 ans n’est pas 
respectée. Le présent amendement tend à résoudre le 
problème lié à la vente de bière, de vin et de cidre qui 
sont présentés comme étant équivalents à du vin, mais 
qui peuvent contenir un taux d’alcool supérieur. L’exposé 
des motifs évoque cet élément, mais les articles du projet 
sont muets à ce sujet. Le projet à l’examen renvoie à 
l’ajout de boisson spiritueuse, alors qu’aucun spiritueux 
n’est ajouté dans les boissons naturelles contenant 
un pourcentage d’alcool élevé. Il convient dès lors de 
compléter cet article en ce sens.

Il est interdit de vendre aux mineurs de la bière et 
du vin auxquels a été ajouté un spiritueux. Il est donc 
autorisé, en revanche, de vendre de la bière et du vin 
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wordt mogen dus verkocht worden aan minderjarigen 
vanaf 16 jaar, ongeacht het alcoholpercentage. Dit zorg 
voor verwarring. Het amendement verduidelijkt de zaken.

Mevrouw Mieke Claes (NVA) vindt het voorstel om 
categorieën te creëren op basis van alcoholgehalte 
een zinvolle aanvulling. Het heeft het voordeel van de 
duidelijkheid maar tal van mixdrankjes zijn dan weer 
toegelaten omdat ze een lager alcoholgehalte bevatten.

Mevrouw Dominiek Sneppe en de heer Steven 
Creyelman (VB) dienen amendement nr. 1 (DOC 55 
3764/002) in dat ertoe strekt het verbod op verkoop in 
tankstation langs autosnelwegen weg te laten. Verder 
strekt het amendement ertoe strekt een algemeen verbod 
op de verkoop in ziekenhuizen in te voeren.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 3 (DOC 55 3764/002) dat ertoe strekt een 
verbod op het gratis verdelen of aanbieden van alco-
holische dranken in te voeren.

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Mevrouw Mieke Claes (N-VA) vraagt of mevrouw Fonck 
een volledig verbod voorstelt op het gratis uitdelen van 
alcohol? In de verantwoording bij het amendement wordt 
verwezen naar het uitdelen op de openbare weg maar 
in het amendement zelf staat dit niet als dusdanig. Wat 
met promoties in een warenhuis?

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) bevestigt 
dat het verbod op alle publieke plaatsen geldt.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 5 (DOC 55 3764/002) dat ertoe strekt een 
verbod op het verkopen van alcohol in de nachtwinkels 
in te voeren.

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Amendement nr. 4 wordt verworpen met 14 stemmen 
en 1 onthouding.

Amendement nr. 9 wordt verworpen met 11 stemmen 
en 4 onthoudingen.

Amendement nr. 2 wordt verworpen met 11 stemmen 
tegen 1 en 3 onthoudingen.

Amendement nr. 1 wordt verworpen met 10 stemmen 
tegen 2 en 3 onthoudingen.

sans spiritueux ajouté aux mineurs à partir de 16 ans, 
quel que soit le taux d’alcool, ce qui crée de la confusion. 
Le présent amendement clarifie la situation.

Mme Mieke Claes (N-VA) estime que la proposition 
visant à créer des catégories fondées sur le taux d’alcool 
est un ajout judicieux. Elle présente l’avantage de la 
clarté, mais autorise toutefois la vente de nombreux 
autres pré-mixes qui contiennent un taux d’alcool inférieur.

Mme Dominiek Sneppe et M. Steven Creyelman 
(VB) présentent l’amendement n° 1 (DOC 55 3764/002) 
tendant à supprimer l’interdiction de vente dans les sta-
tions-service le long des autoroutes. Cet amendement 
tend en outre à introduire une interdiction générale de 
vente dans les hôpitaux.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 3 (DOC 55 3764/002) tendant à introduire 
une interdiction de distribuer ou d’offrir gratuitement 
des boissons alcoolisées.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

Mme Mieke Claes (NVA) demande si Mme Fonck pro-
pose une interdiction totale de distribuer gratuitement des 
boissons alcoolisées. La justification de l’amendement 
renvoie à la distribution sur la voie publique, mais cette 
précision ne figure pas telle quelle dans l’amendement. 
Quid des promotions dans les magasins?

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) confirme que 
l’interdiction s’applique à tous les lieux publics.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 5 (DOC 55 3764/002) tendant à introduire 
une interdiction de vendre de l’alcool dans les magasins 
de nuit.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

L’amendement n° 4 est rejeté par 14 voix et 
une abstention.

L’amendement n° 9 est rejeté par 11 voix et 
4 abstentions.

L’amendement n° 2 est rejeté par 11 voix contre une 
et 3 abstentions.

L’amendement n° 1 est rejeté par 10 voix contre 2 et 
3 abstentions.
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Amendement nr. 3 wordt verworpen met 14 tegen 
1 stemmen.

Amendement nr. 5 wordt verworpen met 10 stemmen 
en 5 onthoudingen.

Het ongewijzigde artikel 3 wordt vervolgens aange-
nomen met 10 stemmen en 5 onthoudingen.

Art. 3/1 (nieuw)

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 6 (DOC 55 3764/002) in dat ertoe strekt een 
nieuw artikel 3/1 in te voegen dat een verbod invoert op 
het maken van reclame voor alcohol en alcoholhoudende 
dranken.

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 8 (DOC 55 3764/002) (dat een amendement 
in bijkomende orde is op amendement n° 6) dat ertoe 
strekt een nieuw artikel 3/1 in te voegen dat reclame 
voor alcohol en alcoholhoudende dranken enkel toelaat 
onder de door de Koning bepaalde voorwaarden.

De indienster verwijst naar de verantwoording bij het 
amendement.

Amendementen nr. 6 en 8 worden verworpen met 
10 stemmen tegen 1 en 5 onthoudingen.

Er wordt bijgevolg geen nieuw artikel 3/1 ingevoegd.

Art. 4

Over dit artikel worden geen opmerkingen geformuleerd. 

Artikel 4 wordt aangenomen met 13 stemmen en 
3 onthoudingen.

Art. 5 en 6

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
geformuleerd.

De artikelen 5 en 6 worden eenparig aangenomen.

Art. 6/1 (nieuw)

Mevrouw Catherine Fonck (Les Engagés) dient amen-
dement nr. 7 (DOC 55 3764/002) in dat ertoe strekt een 
nieuw artikel 6/1 in te voegen dat de sancties bepaalt 

L’amendement n° 3 est rejeté par 14 voix contre une.

L’amendement n° 5 est rejeté par 10 voix et 
5 abstentions.

L’article 3 est ensuite adopté, sans modification, par 
10 voix et 5 abstentions.

Art. 3/1 (nouveau)

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 6 (DOC 55 3764/002) tendant à insérer un 
nouvel article 3/1 qui introduit une interdiction de faire de 
la publicité concernant l’alcool et les boissons alcoolisées.

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 8 (DOC 55 3764/002) (qui est un amendement 
subsidiaire à l’amendement n° 6) tendant à insérer un 
nouvel article 3/1 qui n’autorise la publicité concernant 
l’alcool et les boissons alcoolisées qu’aux conditions 
fixées par le Roi.

L’auteure renvoie à la justification de l’amendement.

Les amendements nos 6 et 8 sont rejetés par 10 voix 
contre une et 5 abstentions.

Par conséquent, l’article 3/1 n’est pas inséré.

Art. 4

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 4 est adopté par 13 voix et 3 abstentions.

Art. 5 et 6

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 5 et 6 sont adoptés à l’unanimité.

Art. 6/1 (nouveau)

Mme Catherine Fonck (Les Engagés) présente l’amen-
dement n° 7 (DOC 55 3764/002) tendant à insérer 
un nouvel article 6/1 qui règle les sanctions en cas 
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bepalen bij inbreuk op het reclameverbod voor alcohol als 
bedoeld in artikel 7, § 2, waarvan het amendement nr. 6 de 
invoeging beoogt.

Amendement nr. 7 wordt verworpen met 10 stemmen 
tegen 1 en 5 onthoudingen.

Er wordt bijgevolg geen nieuw artikel 6/1 ingevoegd.

Art. 7 tot 9

Over deze artikelen worden geen opmerkingen 
geformuleerd.

De artikelen 7 en 8 worden eenparig aangenomen.

Artikel 9 wordt aangenomen met 15 stemmen en 
1 onthouding.

* 

*   *

Op verzoek van mevrouw Mieke Claes (N-VA) zal 
de commissie, met toepassing van artikel 83.1 van het 
Reglement, overgaan tot een tweede lezing van de 
aangenomen artikelen van het wetsontwerp.

De rapportrice, De voorzitter,

Dominiek Sneppe Roberto D’amico

d’infraction à l’interdiction de publicité pour l’alcool 
prévue à l’article 7, § 2, en vertu de l’amendement n° 6.

L’amendement n° 7 est rejeté par 10 voix contre une 
et 5 abstentions.

Par conséquent, l’article 6/1 n’est pas inséré.

Art. 7 à 9

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 7 et 8 sont adoptés à l’unanimité.

L’article 9 est adopté par 15 voix et une abstention.

* 

*   *

À la demande de Mme Mieke Claes (N-VA), la commis-
sion décide, en application de l’article 83.1 du Règlement, 
de procéder à une deuxième lecture des articles adoptés 
du projet de loi à l’examen.

La rapporteure, Le président,

Dominiek Sneppe Roberto D’amico
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